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Tisztelt OLvasó!
Ebben az évben két do-

log miatt is van okunk az 
ünneplésre. Az egyik ok, 
hogy az idén ünnepeljük 
településünk fennállásá-
nak 130. évfordulóját, a 
másik ok, hogy az idén ün-
nepelhetjük Rákóczifalva 

várossá nyilvánításának 4. évfordulóját. 
Azt mondhatjuk, hogy Rákóczifalva rövid, de 

annál dicsőségesebb múlttal rendelkező, viszony-
lag fiatal település. 

Az önálló községgé alakulást 1883-ban enge-
délyezte báró Fehér Zsigmond földművelésügyi 
államtitkár javaslatára az akkori belügyminiszter, 
Rákóczi telep néven. 

1890-ben Felsővarsányt, 1900-ban pedig 
Alsóvarsányt ide csatolták és 1901-ben községünk, 
mondhatni népi kezdeményezésre visszakapta az 
eredetileg felvett Rákóczifalva nevet. 

Tisztelegve ezzel neves névadónknak II. Rákó-
czi Ferenc vezérlő fejedelemnek, akinek sokat 
köszönhetünk, hogy a Szegedről ide költöztetett 
lakossággal a község lélekszáma gyarapodott, 
és az 1700-as évek elején megépített vadász- 
kastéllyal – melynek anyagából, majd két évszá-
zaddal később a község előjárói középületeket 
emeltek – hozzájárult településünk gyarapodá-
sához, fejlődéséhez. 

A kedvező természeti tényezők, a Tisza folyó közel-
sége is közrejátszott a település folyamatos fejlődé-
sében, a lakosságszám növekedésében. 

A községgé nyilvánítás évében – 1883-ban – 1133 
lelket számláltak a faluban, 7 évvel később már 
1917-et, újabb 7 év múlva pedig már közel 3 ezret. 
Sorolhatnám az évente egyre növekvő lakosságszá-

mot. Ma több, mint 5500-an lakják kisvárosunkat, és 
büszkék vagyunk arra, hogy a lakosság száma évek 
óta – más hasonló településekhez képest – nem 
csökken, illetve alig változik. 

Számomra ez azt bizonyítja, hogy jó itt élni, az em-
berek jól érzik magukat, ami persze nem jelenti azt, 
hogy mindennel elégedettek lennénk. Ez így van 
jól, ez így van rendjén, hiszen van még tennivalónk 
bőven, elsősorban a lakosság élet -és munkakö-
rülményeinek, komfortérzetének javítása terén, 
aminek részleteibe most nem kívánok belemenni, 
mivel azt az elfogadott ciklus-programunk részle-
tesen tartalmazza. 

A mai kor és követelményrendszerhez, a lehető-
ségeinkhez mérten, a lakosság igényeinek is meg-
felelően folytatjuk azt a munkát, amit elődeink el-
kezdtek. 

Csak emlékeztetőül néhányat azok közül, amit 
megvalósítottak: 

- ártézi kutat fúrattak,
- utat építettek, és bekapcsolódtak a vármegye 

nagyszabású közúthálózatának – községünkön át-
menő – építésébe, 

- az 1920-as években elkezdték a villanyhálózat 
kiépítését, melyet 1940-es években befejeztek,

- létrehozták a községi iskolát, könyvtárat
és sorolhatnám még tovább az annak idején 

nagy horderejűnek számító feladatokat, melyeket 
a lakosság élet- és munkakörülményeinek jobbítása 
érdekében megvalósítottak. 

Mindezekhez az eredményekhez nagymérték-
ben hozzájárult a kiváló természeti tényező, a ked-
vező éghajlat, a jó minőségű termőföld, a Tisza fo-
lyó közelsége és persze Szolnok megyeszékhely és 
Martfű iparváros szomszédsága. Mindezekhez tár-
sult az itt élők igyekezete, szorgalma, tenniakarása. 
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Nélkülük ez a permanens fejlődés sohasem mehe-
tett volna végbe. 

Aki a mezőgazdaságban nem talált munkát vagy 
képessége, képesítése szerint más irányba orientáló-
dott, az megtalálta számítását az előbb említett két 
város valamely ipari üzemében. 

Ezt az elődeink által megkezdett töretlen fejlő-
dést követhetjük nyomon a rendszerváltozást követő 
években, amikor is elindultak, és sorra megvalósul-
tak a nagyléptékű fejlesztések, beruházások. Csak 
néhányat említve ezek közül:

- elsőként került kiépítésre a vezetékes tele-
fonhálózat,

- majd a földgáz-vezeték a település egészére,
- 2000-ben a szennyvízcsatorna hálózat,
- miközben több mint 13 km aszfaltos és útalapos 

utak épültek,
- két csoportszobával bővítettük a központi óvo-

dát,
- négy tanteremmel az általános iskolát,
- felépült az 1335 m2 sportcsarnok,
- a 45 férőhelyes Idősek Bentlakásos Otthona 

és a régi mozi épülete közösségi házzá történő 
átalakítása.

Az általam imént – a teljesség igénye nélkül – fel-
sorolt fejlesztések nem valósulhattak volna meg a 
lakosság, a társadalmi és civil szervezetek aktív köz-
reműködése és az állam támogatása nélkül. 

Köszönet érte valamennyiüknek!
Mindezek azt igazolják, hogy településünk 

rászolgált arra, hogy Rákóczifalvát a képviselő-

testület kezdeményezésére, a belügyminiszter 
javaslatára a köztársasági elnök úr 2009. július 1. 
napjával várossá nyilvánítsa. 

Szeretnénk a továbbiakban is bizonyítani, hogy 
valóban rászolgáltunk erre a megtisztelő, kitüntető 
címre, a városi rangra. 

Nem lenne teljes a köszöntőm, ha nem tennék em-
lítést a városunkban működő társadalmi- és civil szer-
vezetekről, melyek száma a 40-et is meghaladja. 

Itt és most név szerint közülük egyet sem kí-
vánok megnevezni vagy kiemelni, de engedjék 
meg, hogy így név nélkül is köszönetet mondjak 
annak a nagyon aktív, lelkes 6-8-10 civil szerve-
zet vezetőinek és tagjainak, akik olykor erőn felül 
vállalva sokat tesznek városunk fejlődése érde-
kében. Mindemellett segítik önkormányzatunkat 
céljai megvalósításában. 

Ugyanakkor őrzik és ápolják hagyományainkat, 
tapasztalataikat átadják a fiatalabbaknak, kel-
lő tisztelettel adóznak a kuruc kor és vezérlő feje-
delmünk, II. Rákóczi Ferenc emlékének. Köszönet 
valamennyiüknek. 

Városnapi ünnepségünkhöz szorosan hozzátarto-
zik a településen közszolgálatot teljesítő valamennyi 
közalkalmazott, köztisztviselő, egészségügyi dolgozó 
munkájának elismerése, köszöntése. Ők azok, akik 
szorgalmas, tisztességes munkájukkal nap, mint nap 
nagymértékben hozzájárulnak ahhoz, hogy város-
unk lakossága itt jól és otthon érezze magát. Köszö-
net érte valamennyiüknek. 

Krizsán József polgármesterV
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Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testüle-
te a 2013. június 20-ai soron kívüli ülésén döntött az 
alábbiakról:

- A magyar nemzeti értékekről és hungarikumokról 
szóló 2012. évi XXX. törvény 3. § (1) bekezdése sze-
rint a települési önkormányzat települési értéktárat 
hozhat létre (települési értéktár: a települési önkor-
mányzat területén fellelhető nemzeti értékek adata-
it tartalmazó gyűjtemény). A települési értéktár mel-
lett egy Települési Értéktár Bizottságot is ki kell ala-
kítania az önkormányzatnak. A bizottság legalább 
három tagból kell, hogy álljon, az értéktár bizottság 
működéséhez és feladatainak ellátásához szüksé-
ges pénzügyi és ügyviteli feltételeket a helyi önkor-
mányzat maga kell, hogy biztosítsa. Rákóczifalva 
képviselő-testülete jelenleg nem kívánja létrehozni 
a települési értéktárat, azonban döntését bármikor 
megváltoztathatja. A Kulturális, Oktatási és Sport 
Bizottságot bízta meg a testület a város értékeinek 
összegyűjtésével és hat hónap múlva felülvizsgálják 
a települési értéktár létrehozását. 

- A II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfo-
kú Művészeti Iskola fenntartója 2013. január 1-jétől 
a Klebersberg Intézményfenntartó Központ, míg 
működtetője Rákóczifalva Város Önkormányzata. A 
nemzeti köznevelésről szóló 2011. évi CXC. törvény 
68. § (1) bekezdése szerint az állami intézményfenn-
tartó központ által fenntartott köznevelési intéz-
mény, többcélú intézmény vezetőjét - az intézményt 
működtető települési önkormányzat véleményének 
kikérésével - az oktatásért felelős miniszter bízza 
meg öt évre. A Klebelsberg Intézmény Fenntartó 
Központ által kiírt Rákóczifalvai II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú Művészeti Iskola intéz-
ményvezetői pályázati felhívásra egy pályázat érke-
zett, Tímárné Fischer Magdolna, jelenlegi igazgató 
asszony részéről. Tímárné Fischer Magdolna több 
mint 15 éves vezetői tapasztalattal rendelkezik, mely 
idő alatt nagyon sokat tett a településért, az iskolá-
ért, és nem utolsó sorban a gyermekekért. Stratégiai 
célként tűzte ki pályázatában, hogy a jelenleg is jól 
működő, eredményes folyamatait az Iskola megőriz-
ze. Célja, hogy a mai kor kihívásainak megfelelően 
képesek legyenek új dolgokat alkotni a következő 
években is. Nagy gondot fordít a kiemelt figyelmet 
igénylő gyermekekre. Megerősítendőnek tartja a te-
hetséges gyerekekre való odafigyelést, ennek érde-
kében pedig a tehetségpont kialakítását. Szeretne 
pályázni az Ökoiskola címért. A képviselő-testület 
Tímárné Fischer Magdolna igazgató asszony pályá-
zatát egyhangúan támogatta.

Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testüle-
te a 2013. június 27-ei soros ülésén döntött az aláb-
biakról:

- A közbeszerzésekről szóló 2011. évi CVIII. törvény 
22. § (4) bekezdése alapján az ajánlatkérő – jelen 

Képviselő-testületi ülés
esetben Rákóczifalva Város Önkormányzata – leg-
alább háromtagú bírálóbizottságot köteles létrehoz-
ni az ajánlatok elbírálására. Ennek értelmében a 
képviselő-testület a Közbeszerzési Szabályzata alap-
ján a Bíráló Bizottság tagjainak az alábbi személye-
ket választotta meg egy évre:

Elnök: Dr. Molnár György aljegyző; Tag: Szabóné 
Jagadics Andrea pénzügyi csoportvezető; Nánási 
Lajosné műszaki ügyintéző

- A rákóczifalvai üzletek éjszakai nyitva tartásának 
rendjét már második alkalommal tárgyalta a képvi-
selő-testület. A kereskedelemről szóló 2005. évi CLXIV. 
törvény (Kertv.) 6. § (4) bekezdése felhatalmazást ad 
az önkormányzatoknak arra, hogy a helyi sajátossá-
gok figyelembe vételével az üzletek éjszakai (22 óra 
és 6 óra közötti) nyitva tartási rendjét rendeletben 
szabályozza. Amennyiben az önkormányzat él ezzel 
a lehetőséggel, úgy a kereskedő köteles a szabályo-
zásnak eleget tenni. A településen lakók nyugalma, 
egészséges életkörülményeinek és pihenéshez való 
jogának biztosítása érdekében, a helyi sajátosságok 
figyelembevételével indokolt a Kertv.-ben kapott fel-
hatalmazás alapján az üzletek éjszakai nyitvatartási 
rendjének helyi rendeletben történő szabályozása. 

A rendelet értelmében a vendéglátó üzletek 
hétfőtől csütörtökig reggel 6 órától este 22 óráig 
tarthatnak nyitva, míg pénteken és szombaton 
reggel 6 órától éjjel 1 óráig. Szilveszterkor, valamint 
húsvétkor, a munka ünnepén és karácsonykor kü-
lön engedély nélkül – az üzemeltető által megha-
tározott nyitvatartási időben – nyitva tarthatnak a 
vendéglátó üzletek – kivéve, ha ettől eltérően ma-
gasabb szintű jogszabály erről nem rendelkezik. El-
térő nyitva tartást – legfeljebb 04.00 óráig – enge-
délyezhet a jegyző. A nyitva tartás meghosszab-
bításához több kritériumnak is meg kell felelnie a 
vendéglátó üzletnek.  A rendelet 2013. július 1-ével 
lépett hatályba és az önkormányzat a képviselő-
testülettel együtt nagy hangsúlyt fog fektetni a jö-
vőben a rendelet betartására és ellenőrzésére.

Rákóczifalva Város Önkormányzata közbeszer-
zési pályázatot írt ki a város közigazgatási területén 
belül települési szilárd hulladék rendszeres elszállítá-
sára. Egy pályázat érkezett az önkormányzathoz, a 
Remondis Szolnok Zrt-től. A pályázatot a képviselő-
testület érvényesnek találta. A Remondis Szolnok Zrt. 
pályázatában megfogalmazott egy kompenzációs 
havidíjat, ami nettó 1.567.562 Ft. Ekkora kompenzá-
ciós havidíjat az önkormányzat önállóan nem tud 
felvállalni. Dr. Illés Zoltán környezetügyért felelős 
államtitkár levélben tájékoztatta Krizsán József pol-
gármestert, hogy „ a feladatellással összefüggésben 
estelegesen keletkező forráshiány kezelésére a Kor-
mány a hulladéklerakási járulék bevétele, illetve a 
központi költségvetés általános tartaléka terhére for-
rást fog biztosítani, melyből a keletkező többletkölt-
ségek finanszírozhatóvá válnak”.  A képviselő-testü-
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let hosszas megfontolás után elfogadta a Remondis 
Szolnok Zrt. pályázatát.

- Elfogadta a képviselő-testület a Virágoskert 
Óvoda és Bölcsőde 2012/2013 évi munkájáról Hor-
váth Ildikó intézményvezető beszámolóját. Az el-
múlt évben a két épületben sor került különböző 
felújításokra: udvari játékok festése, épületek külső 
falának javítása, festése, tisztasági meszelések. Az 
Ovi Gála bevételéből a Toldi úti homokozó árnyé-
kolása megoldódott, az intézmény eszköztára új 
homokozói játékokkal, mérleghintákkal, egyszerű 
mobil sporteszközökkel, alagútsátrakkal és 30 db 
labdával egészült ki. A 2012/2013 nevelési évben 
az egységes értékekre épülő pedagógiai program 
megvalósult. Szintén megvalósult az egyénre sza-
bott tehetségfejlesztés. Az elmúlt évben nőtt a szü-
lői elégedettség, és továbbra is feladat a szülői vé-
lemények figyelembe vételével folytatni a nevelői 
munkát mind az óvodában, mind a bölcsődében.

- A nemzeti köznevelésről szóló 2011. évi CXC. 
törvény 83. § (2) d) pontja szerint a fenntartó meg-
határozza az adott nevelési évben indítható cso-
portok számát. Rákóczifalva Város Önkormányzata 
a Virágoskert Óvoda és Bölcsőde intézmény óvo-
dai intézményegységében a 2013/2014. nevelési 
évben a csoportlétszám átlépését engedélyezte 
és jóváhagyta. Az óvodai intézményegységben 
2013/2014 nevelési évben 7 csoport indítását en-
gedélyezte, míg a bölcsődei egységben egy cso-
portét hagyta jóvá.

- Szolnok Megyei Jogú Város Önkormányzat 
Egészségügyi és Bölcsődei Igazgatósága 2012. év 
végén végzett ellenőrzés alkalmával megfogal-
mazott szakmai ajánlás alapján elvégezte az óvo-
da és bölcsőde vezetősége a Virágoskert Óvoda 
és Bölcsőde Bölcsődei Intézményegysége Szakmai 
Programjának módosítását, amit a képviselő-tes-
tület jóváhagyott. 

- A Virágoskert Óvoda és Bölcsőde óvodai intéz-
ményegység 2013/2014. nevelési év továbbképzési 
programját a képviselő-testület jóváhagyta. A kö-
vetkező nevelési évben 1 fő fog továbbképzésen 
részt venni.

- Jóváhagyta a Varsány Közösségi Ház és Könyv-

tár Szervezeti és Működési Szabályzatának módo-
sítását. A módosítást, az új nyitvatartási rend miatt 
kellett elvégezni.

Az új nyitva tartás: 
• Hétfő: 13-20 óra
• Kedd: 13-19 óra
• Szerda: 13-19 óra
• Csütörtök: 13-19 óra
• Péntek: 13-20 óra
- Rákóczifalva Város Önkormányzata a tör-

vényi előírásnak megfelelően könyvtárat tart 
fenn. A nyilvános könyvtárak jegyzékén szereplő 
könyvtáraknak el kell készíteniük a könyvtár kül-
detésnyilatkozatát. A képviselő-testület a külde-
tésnyilatkozatot jóváhagyta.

- Elfogadta a Rákóczifalvai II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú Művészeti Iskola 
szakmai alapdokumentumának módosítását. A 
Rákóczifalvai II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és 
Alapfokú Művészeti Iskolába felvehető maximális 
tanulólétszám 448 főről 405 főre módosult, az alap-
fokú művészetoktatási intézményben 400 főről 320 
főre csökkent.

- Magyarország helyi önkormányzatairól szóló 
2011. évi CLXXXIX. törvény 146. § (1) bekezdése alap-
ján a 2013. január 1. előtt kötött önkormányzati tár-
sulási megállapodásokat a képviselő-testületeknek 
felül kell vizsgálniuk, és a törvény rendelkezéseinek 
megfelelően módosítani, a törvény hatálybalépését 
követő hat hónapon belül. A jogszabályi változások-
ból eredő módosításokat a képviselő-testület elfo-
gadta.

- Jóváhagyta a képviselő-testület és bizottsága-
inak 2013. II. félévi munkatervét, mely szerint 2013. 
II. félévben 4 db képviselő-testületi ülés lesz és vár-
hatóan 2013. december 13-án közmeghallgatásra 
kerül sor.

- Elfogadta az Európai Mobilitási Hét programso-
rozathoz való csatlakozást és engedélyezte Krizsán 
József polgármester úrnak a karta aláírását.

- A Falugondnokság Kommunális és Szolgáltató 
Kft 2012. évi normál egyszerűsített éves beszámoló-
ját, valamint a 2013. évi záró normál egyszerűsített 
éves beszámolóját jóváhagyta.

Az Emberi Erőforrások Minisztériuma szociálisan rá-
szorult gyermekek nyári étkezeztetésére pályázatot írt ki. 
Rákóczifalva Város Önkormányzata 2013. május 16-án 
nyújtotta be pályázatát, amely pozitív elvbírálást kapott. 
Az önkormányzat 1.069. 200 Ft támogatást nyert nyári 
gyermekétkeztetésre.

A nyári szünetben így, 54 napon keresztül, 45 szociálisan 
rászoruló gyermek részesülhet rendszeres étkezésben.

Gyermekétkeztetési pályázatot nyertünk
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Révhajó Rákóczifalva és Tiszavárkony között

Lengyel delegáció Rákóczifalván

Rákóczifalva és Tiszavárkony közötti révátkelő az 
elmúlt években használaton kívül volt. A kihasználat-
lanság és a Tisza rendszeres árvizei nem tettek jót a 
rákóczifalvai révnek. Az idő múlásával a kishajó és a 
lejáró állapota is romlásnak indult. Rákóczifalva Vá-
ros Önkormányzata időben meg akarta állítani ezt a 
folyamatot, de a hozzá szükséges pénzt nem tudta 
előteremteni. Támogatót nem talált, pályázatot nem 
írtak ki egészen 2012-ig.

 A Nemzeti Fejlesztési Minisztérium pályázatot írt ki 
2012-ben révátkelők felújítására, így elérhetővé vált 
a két település közötti révátkelés újraindítása.

A pályázat a közforgalmú, közútpótló folyami ré-
vek és a szükséges létesítmények felújítására, illetve 
új eszközök beszerzésére nyújtott támogatást.

Rákóczifalva-Tiszavárkony közötti révátkelés új-

Testvérvárosunk, Wierzchosławice 
delegációja az idén ismét városunk-
ba látogatott. Az idei delegációval 
Zbigniew Radoń alpolgármester, Barba-
ra Gawlik helyi iskolaigazgató, Danuta 
Flaumenhaft a Wierzchosławice-i Kul-
turális Központ igazgatója, valamint 
Magdalena Szybilska tankerületi igazga-
tó érkezett. A küldöttség részt vett a vá-
rosnapi rendezvényen, de látogatásuk fő 
célja a két város közötti kapcsolat erősí-
tése, jövőbeni tervek egyeztetése volt.

raindítása című pályázatunkkal 1.547.749 Ft támo-
gatást kapott az önkormányzat a helyreállításra. A 
fennmaradó önrész (663.321 Ft) a két település között 
megoszlott. 

A felújítás során sor került a két parton lerakó-
dott iszap letakarítására, a kishajóból hiányzó al-
katrészek és tartozékok beszerzésére, valamint a 
már meglévő alkatrészek felújítására. A teljes rév-
átkelő rendbetétele 2013. május 28-án zárult le, a 
révhajónk ezt követően június 24-én sikeres műsza-
ki vizsgán átesett.

Célunk, hogy a révátkelés a két település között 
működjön, és ennek köszönhetően a vízi közlekedés 
megvalósuljon, valamint erősödjön a kapocs mind a 
Közös Hivatal, mind a turizmus terén Rákóczifalva és 
Tiszavárkony között.
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 Tájékoztatás lőgyakorlatokról

A Magyar Honvédség 86. Szolnok Helikopterbázisa lőgyakorlatot tart az 
elkövetkező három hónapban.

A lőtér közvetlen vagy közvetett szomszédságában lévő földművelő gaz-
dák tájékoztatása a helyőrségi lőtéren tartott lőgyakorlatok időpontjairól a 
helyőrségi lőtér biztonságos üzemeltetése érdekében kiemelt fontosságú 
feladata az MH 86. Szolnok Helikopter Bázisnak.

A mellékelt térképen vastag vonallal jelzett terület a lövészetek alkalmá-
val a biztonságos üzemeltetés érdekében lezárásra kerülnek. A biztonsági 
terület lezárásának időtartama: a lövészet megkezdése előtt egy órával a 
lövészet befejezéséig tart.

Augusztusi lövészetek: 1., 5., 6., 7., 8., 9., 27., 28., 29.
szeptemberi lövészetek: szeptember 20. és 30.
                                        kivételével minden munkanapon.

 
július id tartam 

4. 8:00-13:00 

9. 8:00-16:00 

10. 8:00-16:00 

11. 8:00-16:00 

15. 8:00-16:00 

16. 8:00-16:00 

17. 8:00-16:00 

18. 8:00-16:00 

19. 8:00-16:00 

22. 8:00-16:00 

23. 8:00-16:00 

24. 8:00-16:00 

25. 8:00-16:00 

26. 8:00-16:00 

30. 8:00-12:00 

31. 8:00-16:00 
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Alapigazság, mindenkinek más életút jut...Dol-
goztunk, az évek pörögnek, kinek lassan, kinek 
gyorsan telnek a munkás évek, aztán azt vesz-
szük észre, az idő eltelt. Számvetést végzünk…
Egy ilyen nagy állomás, nagy esemény kapcsán 
kerestem föl Bagi Lászlónét, aki a negyven év 
dolgos napjai elteltével nyugdíjba vonul. A vá-
ros képviselőtestülete Életmű Díjat adományozott 
munkája elismeréseként. 

 „Rákóczifalva város képviselő testülete önkor-
mányzati határozatával Bagi Lászlóné asszony 
részére, Rákóczifalváért Életmű díjjat adományoz 
Rákóczifalva közigazgatásában eltöltött négy év-
tizedes munkájáért, aki közszolgálatához méltó 
magatartásával, magas színvonalú lelkiismeretes 
munkájával, kötelességtudatával, segítőkészsé-
gével hozzájárult Rákóczifalva Város Önkormány-
zatának pozitív megítéléséhez.” Ezek az elismerő 
sorok olvashatóak azon az emléklapon, amelyet 
a város napján, 2013. június 30-án vehetett át az 
ünnepség keretében Bagi Lászlóné, ahogyan min-
denki ismeri, Zsóka.

- Beszélgetésünk során kértem, meséljen az eltelt 
negyven évről, érzéseiről, terveiről.

Hivatalosan augusztus 18-án megyek nyugdíjba, 
válok meg a „nagy épülettől”, addig felmentési 
időmet töltöm. A munkahelyem biztos nagyon fog 
hiányozni, mert 40 éven keresztül kétszer három év 
megszakításával - amikor a lányaim születtek -, ott 
töltöttem a mindennapokat. Most még úgy érzem, 
nagyon jó itthon lenni, de biztos, hogy hiányozni 
fog a nyüzsgés. 

Nagyon nagy meglepetés volt, amikor kaptam 
egy meghívót a város napjára. Jegyző úr kérte, hogy 
feltétlen menjek el az ünnepségre. Akkor is megle-
pődtem, amikor a protokoll sátorhoz invitáltak. Kí-
váncsian vártam, hogy miért is kaptam meghívást. 
Arra gondoltam, talán Polgármesteri dicséretet 
kaphatok. Nagy meglepetés lenne  - mint az utol-
só munkanapomon -, amikor a kollegák szeretettel 
köszöntöttek, nagyon megható volt, még egyszer 
nagyon köszönöm. Az Életmű Díjra egyáltalán nem 
gondoltam! Ez nagyon nagy elismerés számomra, 
amit ezúton is megköszönök Krizsán József polgár-
mester úrnak, Török István jegyző úrnak és a képvi-

selő-testület tagjainak, hogy e díj kapcsán rám esett 
a választásuk. 

- Mint említetted, negyven éve kezdtél itt. Hogyan 
emlékszel az első évekre?

1973. augusztus 17-e óta - mely egy pénteki nap 
volt - dolgozom itt, és milyen érdekes, hogy 2013. 
utolsó munkanapja is péntekre esett… Az adóügyi 
csoportnál kezdtem adminisztrátorként. Nem aka-
rom ismételni önmagam, mert már ezeket az em-
lékeket 2008-ban az újság hasábjain elmeséltem: 
akkor a munkatársaim javaslatára az „Év köztiszt-
viselője” címet kaptam. Munkám során nagyon 
sok kollegával dolgoztam, akiktől sokat tanultam, 
és megszeretették velem a hivatali, közigazgatá-
si munkát. Jó tanító mesterem volt a kezdetekben 
többek között: Nagy Gusztávné Erzsike, Tálasné 
Franciska néni, Engelné Marika néni és Petrik Pi-
roska, rájuk nagyon szívesen emlékszem vissza. A 
későbbiekben is számos olyan munkatárssal dol-
goztam, akiket hely hiányában itt most nem tu-
dok felsorolni, de nagyon kedves emléket hagytak 
bennem emberileg és szakmailag egyaránt. 

Hosszú időn keresztül én voltam a legfiatalabb a 
Tanácsházán. A kezdetekben nagyon sok helyszíni 
ellenőrzésen vettem részt én is személyesen, ami jó 
lehetőség volt arra, hogy a település lakosait megis-
merjem és ők is engem. Számomra nem volt teljesen 
ismeretlen Rákóczifalva, mivel nagyszüleim itt éltek, 
gyermekkorom nyarait itt töltöttem. 1975-ben férjhez 
mentem Bagi Lászlóhoz, akivel úgy döntöttünk, hogy 
a településen építkezünk.

Az adóügyi csoportból 1976-ban átkerültem az 
igazgatási csoporthoz, ahol nagyon sokrétű, szer-
teágazó feladatot láttam el. 1986-ban kineveztek 
tanácselnöki titkárnőnek, ami akkor nagy megbe-
csülés és kihívás is volt számomra. Ezt a munkakört 
nagyon szerettem, hiszen mindig szívesen létesítet-
tem kapcsolatot emberekkel. Ez a feladat – többek 
között - lehetőséget adott arra is, hogy helyi, megyei 
és országos szinten megismerjem az ide érkezőket.  
A 40 év alatt nagyon jó munka és egyben baráti 
kapcsolatot alakítottunk ki Lévainé Marikával, akivel 
nagyon jól együtt tudtunk dolgozni.  

Érdekelt a munkám, a rám bízott feladatokat min-
dig igyekeztem vezetőim utasítása alapján elvégezni 
úgy gondolom, azt támasztja alá a kapott elismerés 
is, hogy minden területen megálltam a helyem. 

- Kiknek a vezetése alatt dolgoztál?
Nem is igazán gondoltam még végig. Kezdtem 

Kovács István tanácselnök és Petrik Piroska vb-titkár 
idejében, azután jött Szőke Béla tanácselnök Gulyás 
László vb-titkárral, őket követte Berényiné Magdika 
tanácselnök és Krizsán József vb- titkár. Majd a rend-
szerváltás következett Bodács István polgármester 
vezetésével és Tóthné Fábián Ágnes jegyzővel. Őt 
követte Kerekesné Nádas Mariann jegyző, majd Tóth 
Lajos polgármester Kerekesné Nádas Mariann jegy-
zővel, majd dr. Varga János jegyzővel. 2010 októbe-
rétől Krizsán József polgármester úrral és Török István 
jegyzővel értem el a 40. éves szolgálati időmet. É
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Hátország

Szívesen gondolok vissza a régi munkatársakkal 
eltöltött hangulatos kirándulásokra, társadalmi mun-
kákra. Nevekre, arcokra, szituációkra tisztán és szere-
tettel, nosztalgiával emlékszem. 

Közben nagyon sok változás történ a kollegá-
im között, felgyorsult a világ. A 40 év eltöltésében 
nagy szerepe volt az utolsó években a hivatalba 
került munkatársaknak is, akikkel a rohanó min-
dennapokban nagyon keveset tudtunk találkozni, 
megismerni egymást, hiszen mindenki nagyon le-
terhelt és munkaidő utáni beszélgetésekre nagyon 
kevés idő és energia maradt. 

Nagyon fontosnak tartom elmondani, hogy fér-
jem mindenben segített, támogatott, megértően 
fogadta a munkahellyel kapcsolatos feladataimat, 
gondolok itt a hosszabb munkaidőre, vagy a haza-
vitt munkák befejezésére. Lányaim szeretettel jönnek 
haza Rákóczifalvára, és érdeklődnek a helyi esemé-

nyek, történések, programok iránt. 
A díjjal kapcsolatban szerettem volna, ha azt 

szüleim is megélik, nagyon büszkék lennének rám. 
Ugyanilyen büszkék rám lányaim és családjaik, Ta-
mara unokám a díj átadásakor hangos „Mama-
Mama” kiáltásokkal jelezte elismerését. Büszkék, 
hiszen ezt a díjat Rákóczifalván nem sokan kapták 
még meg és nagyon felemelő érzés, hogy én még-
is egyike lehetek, aki részesült ebben a nem min-
dennapi elismerésben. 

- Tervezted-e már a nyugdíjas éveket? 
Nagyon szeretnék minél több időd Tamara uno-

kámmal, gyermekeimmel, a családdal tölteni. Jó 
lenne lehetőséget találni sok kirándulásra, olvasás-
ra az emberi kapcsolatok ápolására. 

Őszintén gratulálok az elismeréshez! Az elkö-
vetkező időkre családoddal együtt jó egészsé-
get kívánok, hogy megvalósíthasd terveidet!                   

K.G.

Törökné Túróczi Erzsébet, Böbe Szolnokon szüle-
tett, édesanyja Hortobágyról származott, édesapja 
Rákóczifalván nőtt fel. Szüleit, szerintem, minden 
hatvan évnél idősebb itteni lakos ismerte. Édes-
anyja kerámiafestő volt, többségében tányérokat 
festett. Valószínű, hogy sok háznál van olyan tá-
nyér, ami az ő munkájának az eredménye. Édes-
apja a mezőgazdaságban dolgozott. Testvére 
Gabi jelenleg Budapesten él. Böbe az általános 
iskolát Rákóczifalván, a középiskolát Szolnokon a 
Tiszaparti Szakközépiskolában végezte.

- Mi következett az érettségi után?
- Dolgozni kezdtem a katonai igazgatás területén, 

Szolnokon, majd a Hetényi Géza Kórház laboratóriu-
mában. Munka mellett tanultam, és kétéves képzés 
keretében laborasszisztensi szakképzettséget sze-
reztem. 1994-ben megszületett a kislányom, Kincső. 
2001-től családi vállalkozásban tevékenykedtem. 
2003-tól Rákóczifalván dolgoztam, és 2007 ősztől az 
óvodában, ahol a munka mellett ismét tanulni kezd-
tem. A szarvasi főiskolán végeztem el a csecsemő- 
és kisgyermeknevelő-gondozó, és vele párhuzamo-
san óvodapedagógus képzéseket. Az elmúlt két év-
ben egy újabb felsőfokú szakirányú képzésen vettem 
részt, amelynek a befejezését a térdműtétem miatt 
halasztani kényszerültem. 

- Mióta vagy a „hátország”?
- Bár először a munkahelyen találkoztunk, de a 

szorosabb kapcsolatunk csak később alakult ki – 
ekkor már más munkahelyen dolgoztam –, melyből 
egyszer csak szerelem lett. Hét éve élünk együtt, és  
2007-ben házasodtunk össze. Kincsőt 12 éves kora 
óta együtt neveljük. A párom és a lányom kapcsola-
ta jó, mondhatni ideális. Tulajdonképpen mi így va-
gyunk egy család. 

- Egy jegyző munkaideje nem nyolc órából áll. A 
háztartás és a család mellett marad Neked is sza-
badidőd?  Van-e hobbid, ami csak a Tiéd, illetve 
van-e a férjeddel közös hobbitok?

- Van ilyen is, meg 
olyan is. Én szívesen 
festegetek, és nagyon 
szeretek lovagolni. Most 
a balesetem óta szinte 
újból kell kezdeni a lo-
vaglást, mert nem úgy 
mozog, nem úgy hajlik 
a lábam, mint előtte. 
Közös hobbink pedig a 
kirándulás, túrázás, illet-
ve a hagyományőrzés. 
Rendszeresen járunk a 
Hortobágyra rendezvé-
nyekre pl: a hídivásárra 
, és természetesen 
Nagyivánra a rokonokhoz - Pisti ugyanis odavalósi. 
Ezen kívül – ha van szabadidőnk, közös szabadsá-
gunk – az ország más lovas, íjász hagyományőrző 
rendezvényein is szívesen részt veszünk. Szabad-
időnk egy részét Balatonszemesen töltjük. A jegyző 
munkaideje tényleg nem nyolc órából áll. Sokszor 
hét végén is egy-egy napot végigdolgozik. Nekem 
a legnagyobb titkos vágyam, hogy legyen egy kicsi 
nádfedeles házunk a Hortobágyon. 

- Kincső nem vesz részt a családi hagyományőrző 
kirándulásokban?

- Nem. Őt eddig teljesen lekötötte az iskola. A ki-
tűnő érettségihez kellett is tanulnia, Kincső ugyanis 
sebész szakorvos szeretne lenni, az orvosi egyetem-
hez pedig kell a jó érettségi. Amúgy a szabadidejé-
ben – óvodás kora óta – karatézik. 

- A nádfedeles házon kívül mik a további terved, 
álmod?

- A családomban maradjon meg továbbra is a 
szeretet, béke és a nyugalom, valamint mindehhez 
legyen egészségünk.   

Így legyen! Köszönöm a beszélgetést.                                                       
F.F.
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Nyári pillanatképek az óvodából
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Június közepén sok kisgyermek számára megkez-
dődött a nyári szünet, a pihenés ideje. Óvodánkban 
ilyenkor folytatódik a munka, a közös élmények ke-
resése.

Az óvodai nevelést nyáron is igénylő szülők gyer-
mekei összevont csoportokban kerülnek elhelyezés-
re. Napirendünkben változás történik ilyenkor, hiszen 
a déli órákban nem lehetünk odakinn, ezért lehető-
ség szerint az érkezőket az udvaron fogadjuk, és a 
nagy meleg beálltáig ott tartózkodunk. A szabad-
ban számos irányított tevékenységben vehetnek 
részt a gyermekek.

Lehetőségük nyílik a fák alatt elhelyezett asztalo-
kon rajzolni, festeni, vágni, ragasztani és egyéb kéz-
műves foglalkozásokon részt venni. Az igényeikhez 
igazodva irányított ügyességi játékokat, labdajáté-
kokat, versenyjátékokat szervezünk. A leterített sző-
nyegen építhetnek, házikókban játszhatnak. Segít-
hetnek a lehullott lombot összegereblyézni, szemét-
tárolóban elhelyezni.

A csoportszobai tevékenységek egy része szintén 
irányított, mindennapos a mesehallgatás, mozgás, 

dalok, versek, dalosjátékok, mondókák ismétlése, 
tanulása.

A nyári időszakban is tartalmasan, jó hangulat-
ban, a tanulási lehetőségeket kihasználva, haszno-
san töltik az időt a gyermekek.

A Virágoskert Óvoda és Bölcsőde nevelőtestüle-
tének nevében:

 Zeleiné Tóth Orsolya  óvodapedagógus
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ABLAK
Két, súlyosan beteg ember feküdt ugyanazon 

kórteremben. Egyikük minden nap délután felült az 
ágyban egy órácskára, hogy ezzel megmozgassa 
a szervezetét. Az ágya a kórterem egyetlen abla-
kához közelebbi volt. A másik beteg ember egész 
nap csak feküdt az ágyában, a plafont bámul-
va. Beszélgettek a családról, feleségről, gyere-
kekről, a katonakorukról, a nyaralásaikról, ahogy 
az szokásos ilyen helyzetben. Az az ember, aki az 
ablaknál feküdt, minden délután, amikor felült, 
azzal töltötte az időt, hogy elkezdte közvetíteni a 
másiknak, mit lát az ablakon át a kinti világból. 
A másik ágyon fekvő embert egy idő után szinte 
csak ezek a színes beszámolók tartották életben, 
már alig várta őket, ez volt minden változatosság 
az életében. Az ablak egy kellemes, tavacskával 
díszített parkra nézett. Vadkacsák és hattyúk úsz-
káltak a tavon, és gyerekek játszottak távirányítós 
játékhajóikkal rajta.

Szerelmespárok üldögéltek a színes virágágyás-
ok mellett órákig, egymásba felejtkezve. Miközben 
az ablak melletti betegkimerítő részletességgel írta 
le a kinti világot, a másik, folyton fekvő,behunyta a 
szemét és maga elé képzelte a látványt. Egy meleg 
délutánon az ablak melletti ember egy, a parkon át-
vonuló karneváli menetről beszélt. Bár a folyton fek-
vő ember nem hallotta a zenészeket, maga elé kép-

 Szociál is  gondozás
Az Aranyősz Idősek Otthona lakói szeretik az irodalmat, szeretnek olvas-

ni. Egy tanulságos történetet adunk közre,  amit nemrég olvastunk a lakókkal.                 
Bné

zelte őket a másik érzékletes leírása alapján. A na-
pok és hetek teltek. Egy reggel a betegeket fürdetni 
készülő nővér az ablak melletti embert élettelenül 
találta az ágyában, mert az éjjel csendben elaludt 
örökre. Elszomorodva hívta a személyzetet, hogy ki-
vigyék az elhunytat. Amint alkalom kínálkozott rá, a 
korábban a belső ágyon fekvő beteg kérte, hogy a 
másik ágyban fekhessen. A nővér szívesen segített, 
kényelembe helyezve őt azon az ágyon, majd ma-
gára hagyta. Lassan, fájdalmaktól gyötörve az ab-
lak felé fordult az ember, és megdöbbenve látta:.
az ablak egy tűzfalra néz. Megkérdezte a nővért, mi 
történhetett az eltávozott szobatárssal, hogy olyan 
szépnek festette le az ablakon túli világot.A nővér 
elárulta, hogy az az ember vak volt, nem láthatta a 
falat sem.Valószínűleg csak bátorítani akarta Önt! - 
mondta a férfinak.

Tanulság: Igazi boldogság boldogabbá 
tennimásokat, nem törődve saját helyzetünkkel. 
Bajainkat megosztvacsökkenthetjük őket, de ha 
derűnket és boldogságunkat osztjuk meg mások-
kal, megsokszorozzuk azt. Ha gazdagnak szeretnéd 
érezni magad,számold össze azokat a dolgokat az 
életedben, melyeket nem vehetsz meg semmi pén-
zért. Minden nap ajándék az élettől, így becsüld 
meg anapjaidat, melyek száma - bármilyen sok is 
jusson – véges!

FELNŐTTÉ VÁLÁS

A lányomat nézem, 
Ki többé már nem gyerek.
Önálló döntést hoz
S én az árnyékból figyelek.

Első léptei ezek
Felnőtté válása útján
Halkan súgja lelkem:
„ Csak okosan, nagylány!”

(lány zöld sállal)

A HIT

Mindenki hisz valamiben
Olyan nincs, hogy valaki nem hisz semmiben.
Talán csak magának nem vallja be
De minden embernek van hite.

Hogy miben hiszel talán eldöntheted
Bár én azt hiszem néha még ezt sem lehet.
Mert a hit és a remény közös tőről fakad
S a remény az, mi az embernek utoljára marad.

S hiába nem akarsz remélni,mert értelme nincs
Érzelmeid fölött agyad nem uralkodik.
S a reménnyel együtt kúszik szívedbe a hit
S látod? Nem te választottál…már megint.

(egy lány zöld sállal)

BÜSZKESÉG

Büszke vagy, mert azt hiszed így jó neked
Mert ki büszke, az nem kaphat mély sebet.
De elfelejted az igazságot, mely égbekiált:
Büszke ember önmagával szemben még sosem nyert csatát.

(egy lány zöld sállal)
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Elszármazottak találkozója 2013

A város napja ünnepségsorozathoz csatlakoz-
va, ismét találkoztak a Rákóczifalvaiak és az in-
nen elszármazottak. Szép számmal jöttek össze 
újra azok a településről elszármazottak, akiknek 
élő rokonaik itt alig, vagy már nincsenek, mégis 
ezer szállal kötődnek Rákóczifalvához. Kíváncsiak 
a régi ismerősökre, érdekli őket városunk fejlődé-
se, élete. Természetesen eljöttek a helybéli tagok 
is. A Varsány Közösségi Házban terített asztal mel-
lett elevenítették fel a régi emlékeket, megkoszo-
rúzták az Alkotóház falán lévő, Borsos István szob-
rászművész alkotta, és Rákóczifalvának ajándé-
kozott Rákóczi-domborművet.

A közös ebéd elfogyasztása után a jelenlévők be-
kapcsolódtak a város napja rendezvényeibe, mások 
a temetőbe látogattak szeretteik sírjához.

Reméljük, barátaink most is jóleső érzéssel távoz-
tak azzal a biztos tudattal, hogy szeretett falujuk (vá-
rosuk) mindig megkülönböztetett figyelemmel, sze-
retettel várja hazalátogató elszármazottait.

A találkozó különleges színfoltja volt Ladányi Fe-
renc volt rákóczifalvai rajz-földrajz szakos tanár, fes-
tőművész kiállítása.

Ladányi Ferenc friss diplomás pedagógusként 
mindössze 4 évet tanított Rákóczifalván, de az itt 
szerzett tapasztalatok, régi tanítványok most is élén-
ken élnek emlékezetében. Képeinek zöme nyugdí-
jas éveiben készült, amikor is a kertészkedés mellett 
több ideje maradt szeretett „szakmája” művelésére.

A kiállítást a régi kolléga, pályatárs, dr. Rékási 
Pálné Mária néni nyitotta meg, és meleg szavakkal 

méltatta Ladányi tanár úr munkásságát, emberi 
tulajdonságait.

A képek mottója is lehetne Johannes Ilten gon-
dolata: „A szín: élet. Színek nélkül halott lenne a 
világ… A színek a fény gyermekei, a fény pedig a 
színek anyja.” Úgy látszik, Ladányi tanár úr tudja 
ezt, vagy ösztönösen érzi, mert a képeiből mind-
ez visszatükröződik. És ami leginkább megkapja a 
tárlat látogatóit, az a természet, a szülőfaluja iránti 
szeretet, ami a képeiből sugárzik.

Köszönjük - ahogy az egyik látogató fogalmazott 
–, hogy „Isten adta tehetsége gyönyört fakasztó gyü-
mölcseit” nekünk is megmutatta.

Kívánjuk, hogy még sokáig jó kedvvel, jó egész-
ségben és jó szívvel örökítse meg a szépet sokunk 
örömére. Köszönjük az élményt.

Rákóczifalva, 2013. július 2.
Máté Pálné



17

Emlékmenet II. Rákóczi Ferenc tiszteletére
A Rákóczi szabadságharc kez-

detének 310. évfordulója alkal-
mából 2013. június 16-án, a II. Rá-
kóczi Ferenc Öröksége Egylet és 
a Rákóczi Lovasai Hagyományőr-
ző Egyesület emlékmenetet szer-
vezett Budapesten. Ezzel az ese-
ménnyel szerette volna felhívni 
a figyelmet a két egyesület arra, 
hogy II. Rákóczi Ferenc személye 
és az általa vezetett szabadság-
harc mennyire méltánytalanul 
háttérbe van szorítva a magyart 
történelemben. 

A Rákóczi vezette szabadság-
harc annak a nagy múltra visz-
szatekintő nemesi ellenállásnak, 
és Habsburg ellenes mozgalomnak volt a kicsúcso-
sodása, amely az ezerhatszázas évek elején kezdő-
dött és a Wesselényi féle összeesküvéshez vezetet. A 
szervezkedés könyörtelen és kérlelhetetlen leverése, 
az udvar gyengekezű törökellenes politikája sürget-
te az ellenállást. Még a Habsburg hű, katolikus fő-
urakban is megfogalmazódott az a gondolat, hogy 
két birodalom őrlésében, el fog porladni a haza, ha 
nem sikerül megfelelő kézbe tenni a magyar sza-
badság ügyét. Rákóczira ősei vértanúsága hatal-
mas kötelességet rótt, számára nem volt kérdéses, 
hogy saját érdekeit, háttérbe szorítva, az ellenállás 
élére álljon. Gyermekként tanulta meg édesanyjá-
tól, a Haza feltétlen szeretetét, és azt hogy harcolni 
a hazáért, a szabadságért szintén örökség, aho-
gyan a hatalmas vagyon is. Számára természetes 
volt mit válasszon. 

Rákóczi Ferenc páratlan személyisége, élete, 
tettei ma is példaértékűek. A küzdelem melynek 
élére állt, a magyar történelem jelentős részét 
foglalja el, miközben ezt az időszakot alig ismer-
jük arról nem is beszélve, hogy a szabadságharc, 
amelynek vezére volt csupán néhány fejezet a tör-
ténelem könyvekben. Ezért szeretnénk, ha nemze-
ti ünnep lenne a Rákóczi szabadságharc kezde-
tének időpontja. Jó lenne ha ezzel is elismernék 
II. Rákóczi Ferenc és elődei nagyságát és azt az 
áldozatot, amelyet a hazáért hoztak. 

A Rákóczi emlékmenet erre szerette volna felhívni 
a figyelmet. A fő szervezők a Rákóczi Öröksége Egy-
let vezetője László Ferenc, és a Rákóczi Lovasai Ha-
gyományőrző Egyesület vezetője Novák Gyula egy 
éves kemény szervezői munkával érték el, hogy ez 
a cél ennyi embert megmozgasson. A rendezvény 
szervezése civil kezdeményezés volt a fő szervezők 
teremtették meg az ehhez szükséges anyagi feltéte-
leket is. Számos hagyományőrző egyesület vett részt 
az eseményen az ország minden tájáról. Részt vett 
a menetben Kende Csaba az egri Gárdonyi Géza 
színház színművésze, aki a Fejedelem című musical 

címszerepét játssza, és ott lovagolt a felvonuláson 
a Bercsényi Miklós szerepében fellépő Sasvári Sán-
dor is, aki a Hősök terén elénekelte a Kárpátok között 
című dalt. A megemlékezés délután 15 órakor kez-
dődött, az Oktogontól indult el a menet a Hősök te-
rére ahol az ünnepi műsort Örökség koncert zárta. 

Természetesen a Rákóczi Lovasai is részt vettek az 
eseményen, mielőtt elindultunk, megkoszorúztuk a 
fejedelem szobrát. A koszorút Juhászné Bede Me-
linda nagylelkűen felajánlotta az egyesület részére, 
amit ezúton is szeretnénk neki megköszönni.

Mi 23 fővel, és 10 lóval vettünk részt a felvo-
nuláson. A menet élén Novák Gyula vezetésével 
a Rákóczi Lovasai haladtak, a csapathoz csat-
lakozott Sasvári Sándor, és Kende Csaba is, a 
lovasok után következtek a gyalogosok, akik a 
drapériát vitték, majd rendezett sorokban követ-
keztek a hagyományőrző egyesületek, őket kö-
vették mindazok a civil szervezetek, amelyek a 
kezdeményezés mögé álltak.

Az egyesület tagjai fontosnak érezik Rákóczi tisz-
teletét, azokat az eszméket. amelyekért ő harcolt, 
próbálunk tanulni tőle, talán a legfontosabb lecke 
az, hogy ha valamit tényleg szeretnénk elérni, azért 
megéri küzdeni, a küzdelem, sosem könnyű, de az 
igazán fontos dolgokért áldozatokat kell hozni! Jövő-
re ismét lesz Emlékmenet, minden érdeklődőt szere-
tettel várunk!

Vivát Rákóczi!!!
Nagy Tímea



18

C
IV

IL
E

K
Zászlószentelés a város napján

Erre jártunk...

„Csak bot és vászon, de nem bot és vászon, ha-
nem zászló. Mindig beszél. Mindig lobog. Mindig lá-
zas. Mindig önkívületben van az utca fölött, föllengő 
magasan egész az égben, s hirdet valamit rajong-
va.” Kosztolányi Dezső Zászló című versében nagyon 
szemléletesen fogalmazza meg, hogy mit is jelent a 
zászló azoknak akik mögé állnak. A történelem során 
nagyszerű kommunikációs formának bizonyultak a 
zászlók, valószínűsíthetjük, hogy a Római Birodalom-
ban használt vexillumokat tekinthetjük a mai zászlók 
ősének. Kezdetben főként katonai célokra használ-
ták, leginkább arra, hogy a rajta lévő szimbólumok 
alapján, azonosítani tudják, azt a csoportot ahová 
tartozik. Pontosan ezért vált a zászló jelképpé, mind 
annak a jelképévé, aminek a nevében hordozzák. 
Képvisel valamit, amiben hinni lehet, az eszmét, amit 
követni kell. Jelzi egy csapat azonos gondolkodását, 
összetartozását, egységét. 

A történelemben min-
dig az első lépés volt az 
eszme, amely megszüle-
tett, a második pedig a 
zászló, amely mögé fel le-
hetett sorakozni. A Rákó-
czi Lovasai Hagyomány-
őrző egyesület tagjai is 
ezért szerettek volna saját 
zászlót, így a március 23-
án megrendezésre kerülő 
Rákóczi Est bevételéből, 
egy teljesen korhű törté-
nelmileg hiteles lovassági 
zászlót vásároltunk. A pi-
ros kék fecskefarkú zászló 
előlapján a magyar király-
ság lombkoronás címere 
található a Pro Libertate felirattal, a hátlapon pedig 
Rákóczi fejedelmi címere és a kibocsátás éve.

Azt tartottuk természetesnek, hogy ugyanúgy 
cselekszünk szeretett zászlónkkal, ahogyan azt 
Rákóczi korában tették, megkértük István atyát, 
hogy áldja meg. István atya örömmel teljesítet-
te a kérést. Mivel civil kezdeményezésre a város 
is kapott egy történelmileg hiteles Rákóczi zászlót 
felajánlottuk, hogy azt is megáldatjuk. Az egye-
sület tagjai ténylegesen követve a fejedelem pél-
dáját 2013. június 30-án vasárnap, a város napján 
templomba mentek, misét hallgattak, ahol István 
atya megáldotta a két zászlót. Itt is szeretnénk 
neki megköszönni a segítséget.

Nagy Tímea

A Rákóczi Lovasai Hagyományőrző Egyesület az 
elmúlt hónapban számos rendezvényen vett részt.

A Nagyabonyi Íjászok szervezésében került meg-
rendezésre Abonyban az abonyi katonai hagyo-
mányőrző és bűnmegelőzési nap, amelyre az egye-
sület tagjait is meghívták. A rendezvényen számos 
hagyományőrző egyesület mutatkozott be, jelen 
voltak a római légiók, a 48-as huszárok, néhány hon-
véd csapat, és természetesen a ma rendészeti szer-
vei. Egész nap tartottak a katonai bemutatók, ahol 
az érdeklődők megismerkedhettek a korok katonai 
fegyverzetével az ókori harcmodortól kezdve egé-
szen napjaink harcmodoráig. Mi népi ítélkezést tar-
tottunk, volt asszonyverés, deresre húzás, kalodába 
zárás, tartottunk csikós bemutatót is, majd előadtuk 
a Toborzó című színpadi produkciónkat is.

Kengyelen fogathajtó versenyen vettek részt az 
egyesület tagjai, a két versenyszám közti szünetben 
Dankó Zsolt és Varga Ferenc csikós bemutatót is tar-

tott, amelyet nagy érdeklődés kísért.
Kétpón megrendezésre került a VIII. Alföldi Betyár-

étel-főző Fesztivál. A háromnapos rendezvénysoro-
zaton természetesen az egyesület néhány tagja is 
részt vett, a főzőversenyre is neveztek, és érdeklődés-
sel követték a rendezvény programjait.

Idén Kunszálláson rendezték meg a nyeregszem-
lét (Nyeregszemle Kárpát-medencei Lovas Hagyo-
mányőrző Találkozó és Ismeretszerző Fesztivál). Cél-
ja, hogy népszerűsítse a lovaglást, a lovas sportokat 
és magát a lótartást. Az egyesület tagjai részt vet-
tek ezen az eseményen is, volt ügyességi verseny, 
reneszánsz lovagi torna, Hamza Viktória szabadi 
domítású bemutatót tartott. A négy alapelem cím-
mel lovas karüsszelt mutattak be kisasszonyokkal, 
volt solymászbemutató is, és Bársony Anett tartott 
világrekorder csikós bemutatót. Természetesen volt 
lovas íjászat is.

Nagy Tímea
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Lengyel Kisebbség

  K Ö S Z Ö N E T

Állampolgári kezde-
ményezésre a Rákóczi 
Lap negyedik számában 
egy felhívást tettünk közzé. Kértük azok jelent-
kezését, akik valamilyen módon támogatják a 
gondolatot: „készüljön el egy II. Rákóczi Ferenc 
korabeli történelmi zászló másolata”. A felhí-
vás meghallgatásra került, és rövid időn belül 
összegyült 88 000 forint, a zászló elkészítésének 
költsége. Így a városunk napján, a templom-
ban Kómár István atya megszentelte, majd az 
ünnepi megemlékezésen bemutatásra került 
– az elkészült – a Rákóczi szabadságharcban 
„vezérlő” egyik zászló hiteles másolata.

Bacsó Ernő
Balla János
Bíró Tiborné
Bozóki Gyula Alapítvány (Göd)
Hőnyi László
Kósa Lajos
Krizsán József
Nagy András
Nagy Tímea
Papp Imre
Pappné Benson Mária
Rákóczifalva Város 
Önkormányzata
Rákóczi Lap Baráti Kör
Szabados Károly
Szabó László
Szamos László (Szentendre)
Túróczi Imre
Vadász István

A zászló elkészítésének támogatói:

Köszönet nékik!

A Rákóczi Lap Baráti Kör vé-
gezte a technikai lebonyolítást 
/adománygyűjtést, stb./. 
A napokban a baráti kör jegy-
zőkönyvileg átadta a zászlót 
Rákóczifalva Város Önkor-
mányzatának, melyben kér-
tük gondos megőrzését, és 
csak nemzeti, illetve városunk 
ünnepein méltó módon való 
megjelenítését, ezzel is emel-
ve ezek ünnepi hangulatát.

Az 1998. évi kisebb-
ségi önkormányzati vá-
lasztások során, 1998. 
november 9-én meg-
alakult Szolnokon a Me-
gyei Jogú Város Helyi 
Lengyel Kisebbségi Ön-
kormányzat. Tevékeny-
sége során a városban 
és vonzáskörzetében 
élő lengyel anyanyel-
vű állampolgárok és 
a lengyel néppel szim-
patizáns magyar ál-
lampolgárok érdekeit 
képviseli, illetve segíti a 
kisebbség kulturális és 

gazdasági kapcsolatainak építését, ápolását.
A Lengyel-Magyar Klub, mint civil szervezet létreho-

zásával (1999. március 15.) kiszélesedtek az LKÖ prog-
ramrendezési lehetőségei, valamint a tagság meg-
létével a szolnoki polgárok aktívan részt vehetnek a 
lengyel kultúra hazai megjelenítésében. Célunk a 
történelmi, kulturális hagyományok ápolása, életben 
tartása, az itt élő lengyelek összefogása, és az újon-
nan letelepedők segítése. Továbbá feladatunknak 
tekintjük, hogy az egyesület tagjai kölcsönösen meg-
ismerjék egymás életét, nemzeti kultúráját, hagyomá-
nyát, erősítsék a két nemzet barátságát.

A Lengyel Kisebbségi Önkormányzat ezeken 
túlmenően tevékenyen részt vesz Szolnok és Jász – 
Nagykun – Szolnok megye települései testvérvárosi 
kapcsolatainak kialakításában és ápolásában.

A hatvanas-nyolcvanas évekre jellemző lengye-
lek második vándorhullám Magyarországra. Úgyne-
vezett „szerelmi emigráció”, amikor a magyar fiatal 
emberek visszatértek haza, befejezve kinti tanulmá-
nyaikat. Általában fiatal feleségekkel, de férjekkel is 
érkeztek, akik számára a nyelv ismerete nélkül Ma-
gyarország egy nagy „kaland” és megpróbáltatás 
volt. 

Ez az időszak, amikor postai küldemények ha-
vonta fordultak, a telefon nemigen létezett, len-
gyel nyelvű újság, könyv igen nagy ritkaságnak 
számított. Online kommunikáció még nem min-
dennapos jelenség volt.  

Hiányzott minden – a család, a barátok a nyelv, 
lengyel kultúra, hagyományok.

Az 1998-ban törvény adta lehetőség szerint 
Szolnokon is megalakulhatott a Lengyel Kisebbsé-
gi Önkormányzat.

A bemutatkozásra annak kapcsán került sor, hogy 
a Lengyel Kisebbségi Önkormányzat Rákóczifalvára 
is elhozta a város napjára vándorkiállítását, mely a 
Varsány Közösségi Házban tekinthető meg.    (pbm)
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Előző számunkban az allergiáról általában írtam 
és részletesebben a szénanátháról. Ígéretemhez hí-
ven most az ételallergia tüneteiről és okairól készítet-
tem egy tájékoztatót.

Az ételallergia az immunrendszer egyik kóros vá-
laszreakciója. Akkor fordul elő, ha az immunrendszer 
téves módon veszélyesnek ismer fel valamely ételösz-
szetevőt – legtöbbször a fehérjét -, és beindítja ellene 
a védekezési reakciót. A leggyakoribb allergiát oko-
zó ételek felnőtteknél: tojás, kagyló, halak, mogyoró. 
Gyermekeknél a leggyakoribb allergén a tej.
Étel-intolerancia

Az étel-intolerancia - szemben az ételallergiával 
- nem az immunrendszer válasza, hanem inkább az 
emésztőrendszeré. Étel-intolerancia akkor fordul elő, 
ha egy étel valamely összetevője irritálja a beteg 
emésztőrendszerét, vagy az képtelen az összetevőt 
megemészteni. A leggyakoribb étel-intolerancia a 
laktóz-intolerancia. Laktóz található a tejben és szá-
mos táplálékunkban.
Tünetei

Az ételallergia tünetei az igen enyhétől a súlyosig 
terjedhetnek. A leggyakoribb tünetek:

csalánkiütés, hányinger, gyomorfájdalom, has-
menés, bőrviszketés, nehézlégzés, mellkasi fájdalom, 
légutak duzzanata, anafilaxia.
Az étel-intolerancia tünetei:

hányinger, gyomorfájdalom, felfúvódás, puffa-
dás, hányás, gyomorégés, hasmenés, fejfájás, ide-
gesség, ingerlékenység.
Gyakorisága:

Az ételallergia a felnőttek kb. 1%-át, a gyermekek 
7%-át érinti. A gyermekek ételallergiája felnőttkorra 
sokszor visszahúzódik. Az étel-intolerancia ennél sok-

kal gyakoribb. Szinte nincs olyan ember, aki élete so-
rán legalább egyszer ne reagálna kellemetlenül va-
lamely elfogyasztott ételre. Számos ember azonban 
kifejezetten bizonyos ételekkel szemben érzékeny. A 
leggyakoribb a laktóz intolerancia, amely a népes-
ség kb. 10%-át érinti.
Okai:

Az ételallergia oka az étel valamely összetevő-
jével - legtöbbször fehérje - szemben kialakuló im-
munrendszeri érzékenység. Előfordulásához a tüne-
teket megelőzően legalább egyszer már találkoznia 
kellett a szervezetnek a kérdéses kémiai anyaggal. 
Legelső alkalommal, amikor az ember elfogyasztja a 
problémát okozó anyagot, a szervezet veszélyesként 
ismeri fel. A veszély-helyzet aktiválja az immunrend-
szert, mely eredménye többek között IgE ellenanyag 
termelése. Amennyiben az ételt újra elfogyasztjuk, 
az nagy mennyiségű, előre legyártott IgE ellenanya-
gokat és más kémiai vegyületeket (pl. hisztamin) sza-
badít fel. A szervezet reakciójának a célja eliminálni 
a veszélyesként felismert anyagot a szervezetből. A 
felszabadult hisztamin tüneteket okozhat a bélrend-
szerben, a légző rendszerben, a bőrön és a szív-ér-
rendszerben.

Az immunválasz eredménye az allergiás tünetek 
megjelenése. A tünetek fajtája attól függ, hol sza-
badul fel nagyobb mennyiségű hisztamin a szerve-
zetben. Ha az orr-garat részen, akkor az orrviszketés-
sel, orrdugulással, orrfolyással, garatviszketéssel, gé-
geödémával járhat. Ha a bőrön, úgy csalánkiütés, 
ekcéma jelentkezhet. Ha a gyomor-bélrendszerben, 
akkor hasi fájdalom, hasi görcsök, hasmenés hányás 
lehet az eredménye. Sokszor azonban a tünetek ke-
verve jelentkeznek egyszerre több szervben is. Az 
ételallergia sokszor családon belül is halmozódhat.

Az étel-intolerancia hátterében igen sok ténye-
ző szerepelhet. Számos intoleranciát – pl. a laktóz-
érzékenységet – az adott ételt (laktózt) lebontó enzim 
hiányzik az illető szervezetéből. Ekkor a lebontatlan 
anyagot legtöbbször a vastagbélben élő normális 
bélflóra baktériumai bontják le. Ez pedig gázterme-
lődéshez, elégtelen folyadékfelszíváshoz, következ-
ményes hasmenéshez, felfúvódáshoz vezet. Igen 
gyakori, hogy ételekhez mesterségesen hozzáadott 
adalékanyagokat nem szeret a bélrendszerünk. Ezek 
lehetnek glutamátok, színezékanyagok, tartósítósze-
rek. A szulfitok szintén sok embernél okoznak intole-
ranciát. Szulfitok találhatóak természetes formában 
a vörösborban, de felhasználják őket mestersége-
sen is, pl. gombanövekedést megelőző szerként. 
Másik nagy csoport a szalicilátok, mely természetes 
formában megtalálhatóak sok gyümölcsben, zöld-
ségekben, mogyoróban, kávéban, gyümölcslevek-
ben, sörben, borban. Az aszpirin szintén a szalicilátok 
egyik képviselője. Az arra érzékeny betegekben a 
szalicilátok fogyasztása tüneteket eredményezhet.

Ételallergia
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Az étel-allergia tünetei megjelennek minden 
egyes alkalommal, bármilyen kevés adag elfogyasz-
tása után. Másik oldalon az étel-intolerancia tünete-
inek megjelenése dózis-függő. Az ebben szenvedők 
tünetei addig nem jelennek meg, amíg a kérdéses 
ételből nem fogyasztanak nagyobb mennyiséget, 
vagy nem eszik azt nagy gyakorisággal. Például a 
laktóz intoleranciás betegek általában minden to-
vábbi nélkül megihatnak egy kis pohár tejet, vagy 
fogyaszthatják a kávét tejszínhabbal. Tüneteik mind-
össze akkor jelentkeznek, ha több pohár tejet isznak 
egyszerre. Az étel-allergia és -intolerancia különbö-
zik továbbá az ételmérgezéstől.
Megállapítása:

Legtöbb étel-intolerancia meghatározása próbák 
útján lehetséges. Gondosan figyelni kell, mit mikor 
eszik, és milyen tünetek mikor jelentkeznek. Ezeket 
naplóban vezetve nagy eséllyel, hetek alatt kiszűr-
hető a gondot okozó ételösszetevő. Másik lehetőség 
az eliminációs diéta. Ekkor minden szóba jöhető ételt 

teljesen kihagyunk az étkezésből a teljes tünetmen-
tességig. Majd elkezdjük újra fogyasztani a kérdéses 
ételeket, és figyeljük, mikor jelentkeznek a tünetek.
Kezelés:

Az étel-intolerancia kezelésének lényege, hogy 
a kérdéses ételt kerüljük el, vagy legfeljebb igen kis 
adagban fogyasszuk. Természetesen a megjelenő 
tüneteket tünetileg kezelni szükséges.
Megelőzés:

A következő néhány pont betartásával megelőz-
hetőek az étel-intolerancia miatt kialakuló tünetek:

• Tanulja meg, mely ételek okoznak problémát. 
Ezek fogyasztását mérsékelje, kerülje.

• Ha étteremben vagy vendégségben eszik, kér-
dezze meg, hogyan készül a kiválasztott étel. Sok-
szor az étel elkészítése során kerülhetnek bele olyan 
anyagok, melyeket nem tolerál.

• Mindig olvassa el a csomagolási feliratokat!
Jó egészséget kívánok!
 Dr. Korpás László  háziorvos

KTZVE hírek
2013. május 22-én megjelent a vidékfejlesztési miniszter 35/2013. (V. 

22.) VM rendelete az Európai Mezőgazdasági Vidékfejlesztési Alapból 
a Helyi Vidékfejlesztési Stratégiák LEADER fejezetének végrehajtásá-
hoz 2013-ban nyújtandó támogatások részletes feltételeiről.

2013. június 17. - augusztus 31. között a vonatkozó VM rende-
let, valamint a vonatkozó IH közlemény alapján lehet pályáza-
tokat benyújtani az Új Magyarország Vidékfejlesztési Program IV. 
(LEADER) tengelyében.

A LEADER jogcím harmadik körös meghirdetése folyamatos benyúj-
tást tesz lehetővé az ügyfelek számára. A folyamatos benyújtás során 
a LEADER HACS LEADER jogcíme keretében megnyitott benyújtási idő-
szak forráskimerülésig tart.

A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület rendelkezésére 
álló keretösszeg: 354 713 906 Ft. Egyesületünkhöz a 2013. július 2-ai 
Helyi Bíráló Bizottsági ülésig összesen 49 db projekt adatlap érkezett 
be. A HBB a beérkezett adatlapok alapján mintegy 502 millió Ft 
támogatási igényt hagyott jóvá. 

Az IH nyilvántartása alapján a HBB nyilatkozattal rendelkező ügy-
felek kérelmeinek támogatási igénye meghaladta a KTZVE IV. tenge-
lyen rendelkezésre álló forrásait.

A munkaszervezet a projekt adatlapokat a továbbiakban is átveszi, 
viszont felhívjuk figyelmüket, hogy a kereteket meghaladó döntések-
nél várható a forráskimerülés, ezáltal pályázataikat nem tudják feltöl-
teni, attól függetlenül, hogy rendelkeznek támogató nyilatkozattal.

A Leader 3. körében a pályázatok bírálatára a 35/2013. (V.22.) VM 
rendelet 16.§ (2) bekezdése értelmében a támogatási döntést az 
elektronikus feltöltést követően FIFO elv alapján, az MVH a Leader 
HACS által rendelkezésre álló forráskeret alapján hozza meg benyúj-
tási sorrend szerint!!! 

Tájékoztatjuk Ügyfeleinket, hogy az ügyintézői felületen jelenleg 19 
db pályázat alapjogosultságának ügyintézése zajlik. 
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Barangolás a szászok földjén II.
Segesvárról Medgyes felé tartva tornyosulni kezd-

tek fejünk fölött a fellegek. A Nap is elbújt, s néha 
nagy szemű eső koppant a kocsi tetején. Már-
már lemondtunk róla, hogy eredeti terveink szerint 
Berethalomnak vegyük az irányt. Aztán Erzsébetvá-
rost, az egykori erdélyi örmény metropoliszt elhagy-
va, mégis csak délnek fordultunk, s egy meglehető-
sen járatlan úton a Szászok Földje rejtett falvai felé 
igyekeztünk. Talán háromnegyed órányit haladtunk, 
amikor egy hegy tetején megpillantottuk a híres 

berethalmi szász erődtemplomot. Tulajdonképpen 
a völgyben szunyókáló városkából még semmit sem 
láttunk, de az erődtemplom már büszkén ott ma-
gasodott előttünk. Mondanom sem kell, a három 
várfalgyűrűvel övezett hatalmas katedrális rend-
kívül festői látványt nyújtott. Néhány perc múlva 
aztán már a hegyre vezető régi, fedett falépcsőn 
találtuk magunkat. Jó szász szokás szerint ugyan-
is a templomot csak kétszáz valahány lépcsőfokon 
át lehet megközelíteni. Mire az utolsó lépcsőfokra is 
felhágtunk, bizony kapkodtunk a levegő után. De a 
panoráma mindenért kárpótolt bennünket. Alattunk 
csöndesen aludt az egykori szász városka jellegze-
tes házaival, csukott nagykapuival. Talán álmában 
a régmúlt történései vonultak előtte. A nagy időké, 

amikor Kán László 
erdélyi vajda halá-
la után a szebeni 
ispánsághoz csa-
tolták, s majd 
Nagy Lajos és Zsig-
mond királyaink 
idején különböző 
kiváltságok révén 
virágzó várossá 
lett. És közel há-
romszáz éven át a 
szász evangélikus 
egyház püspöksé-
gének adott ott-
hont.

No, és mellet-
tünk ott büszkél-
kedett maga a 
templom. Többso-
ros vastag falöve-
zettel és hét hatal-
mas bástyával. S bent a templomban a gyönyörű 
hálóboltozat, meg az 1483-1513 között épített cso-
dálatos szárnyas oltár. A gazdagon faragott papi 
stallumok és a díszes szószék. A bőség zavarával 
küszködve kapkodtuk tekintetünket egyik látniva-
lóról a másikra. Mert ami szép és érték, ebbe a 
templomba mind beépítették a szászok. De nyo-
mon követhető ott a találékonyság és a leleményes-
ség is. A templompadok háttámlája például forgat-
ható. A szerint, hogy a szentély felé arccal akarok 
ülni, vagy az orgonakarzatra akarok látni, mobilizál-
hatom a háttámlá-
kat. A sok szép keleti 
szőnyeget meg úgy 
helyezték el, hogy 
nemcsak díszíte-
nek, hanem még 
melegítenek is. Szó-
val tudtak építkezni 
a szászok, meg volt 
is nekik miből. 

Már persze 
Berethalmon is 
alig maradt belő-
lük maréknyi hír-
mondó. A temp-
lom ugyan még 
működik, de in-
kább turista látvá-
nyosságként, mint 
a gyülekezeti élet 
színtereként.

Czirmayné 
Kocsis Róza
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A jó idő és a jó víz nyomában

Zánkai élményeim

Idén már szinte mindenen átestünk: hóviharból 
kellett egymást kisegítenünk, aztán a tavasz sokáig 
jelét sem akarta mutatni, majd a hirtelen jött árvíz is 
borzolta a kedélyeket. Viszont mindennek a kiszámít-
hatatlan időjárásnak van egy nagyon jó következ-
ménye is: országunk természetes állóvizei, kiemelten 
a Balaton, kiváló minőségű víznek örvendhet.

Ha semmi ötletünk nincs, merre menjünk a nyáron, 
vagy nincs sok időnk, esetleg szorít a háztartás költ-
ségvetése, de mégis szeretnénk kicsit kikapcsolódni, 
érdemes egy autóba összeszedni a családot, bará-
tokat, és bekészíteni egy piknikes kosarat, és felkeres-
ni a Balaton környéki szabadstrandokat. Idén végre 
az elmúlt évek vízhiányos állapota után újra minősé-
gi csúcsponton a tó vize.

Ha csak az ország keleti térségében akarunk ma-
radni, érdemes termálfürdőinket felkeresni, akár a 
legközelebbi lehetőségeket Szolnokon, Martfűn. Ha 
kicsit a történelemmel akarjuk kikapcsolódásunkat 
összekötni, érdemes fővárosunk híres és méltán ne-
ves fürdőit felkeresni. Az idén 100 éves Széchenyi Für-
dő például hatalmas kül- és beltérrel rendelkezik im-
máron minden korosztály igényét kielégítve, de Bu-
dán is eltölthetünk egy-egy napot a Lukács, Gellért, 
Rudas Fürdőben, és még sorolhatnám a történelmi 
fürdőket, melyek lassan mind teljes felújításra kerül-
nek. Tudni kell, hogy ezek alatt a fürdők alatt egy 
természetes törés és ezáltal forrás húzódik, melynek 
köszönhetően már az ókorban is nagy fürdőzések-

nek a helye volt Aquincum, a mai Óbuda területén 
lévő vízi város. Az Árpád-híd budai hídfője alatt az 
ókori római fürdő kiásott maradványai mai napig 
bármikor szabadon megtekinthetőek.

Nem elég hangsúlyoznom, hogy bár számunkra 
Magyarországon szinte mindennapi és szokványos a 
termálfürdők jelenléte, ez valójában egy ritka nagy 
kincs és természeti adottság. Nem hiába beszélnek 
néha arról, hogy ha egyszer az édesvízért, termál-
vízért és gyógyvízért folytatott háború megkezdődik, 
akkor Magyarország sajnos vagy szerencsére, köz-
ponti szerepet fog ebben kapni.

Persze ha minden kötél szakad, örvendhetünk an-
nak is, hogy a Tisza mellett lakunk, ne feledjük a ren-
delkezésre álló tanösvényt, a városi, a környéki, de 
a helyi rákóczifalvai lakosoknak is kiváló kikapcsoló-
dási lehetőség. Egy rövid autóút, vagy egy délutáni 
biciklitúra a napsütésben, csodákra képes. Ha első-
re azt gondoljuk, semmi különös nincs abban, hogy 
„letekerjünk a Tiszához”, gondoljuk újra, és adjunk az 
ötletnek még egy esélyt, főleg, hogy egy darabig 
nem kell (remélhetőleg) árvízzel számolnunk. 

Ha már mindenki rendelkezik valamilyen tervvel 
a nyárra, vagy éppen pont most segítettem valakit 
a nyaralás utolsó részletének kigondolásához, akkor 
mindenképp szeretnék mindenkinek napsütéses, 
kellemes kikapcsolódással és feltöltődéssel eltöltött 
nyarat kívánni, hogy szeptemberben újult erővel 
kezdjünk az őszhöz.                               Hably Dóra

Egész kicsi voltam még, mikor először Zánkán jártam. 
Emlékszem, mennyire izgultam, hiszen első olyan tábo-
rom volt, ahol távol voltam a családomtól. De mindez 
nem okozott problémát, hiszen a jó társaság és progra-
mok elfeledtették velem, milyen messze is vagyunk.

Az első napon pakolásztunk, elrendezkedtünk a szo-
báinkban. Este vacsoráztunk, majd tánc következett. 
Mindig jó hangulattal teltek a tánctanulások Béla bá-
csival és Györe Ágival, akivel ott Zánkán találkoztam 
először, s most lelkes tánctanárom.Sok dalt tanultunk, 
kézműveskedtünk. Minden másnap, de ha nagyon jók 
voltunk, mindennap mentünk fürödni a Balatonra. Át-
hajóztunk Tihanyba, ahol megnéztük az apátságot, és 
körbejártunk sok-sok kirakatot is. Vettünk szép képesla-
pokat, leírtuk aznapi élményeinket, majd szaladtunk a 
postára.Nagy élmény volt még, mikor dzsipekkel men-
tük fel a hegyre, ahonnan teljes kilátást kaptunk a Ba-
latonra. Az utolsó napon még fürödtünk egy jót, majd 
vacsoráztunk. 

A tábort egy kis diszkós bulival zártuk, ahol aztán 
tényleg kifáradtuk a sok táncolástól. Másnap reggel el 
is indultunk hazafelé, telis tele élményekkel. Máig is jut-
nak eszembe újabbak, pedig azóta már 7 év telt el. 

Torda Lili

(Továbbra is várjuk a tanárok, volt diákok zánkai 
élményekről szóló beszámolóit, valamint a fiókban 
lapuló táborozási fotókat. pbm)
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Éljen a nyári szünet! – kiáltanak fel boldogan a 
gyerekek, és sóhajtanak a szülők, hiszen számuk-
ra komoly „gondot„ okoz ennek a néhány hétnek 
a tartalmas megszervezése. Ekkor lépnek igazán 
képbe a nagymamák. Felelősségteljes munka há-
rul rájuk minden tekintetben, a testi épség felvigyá-
zásától kezdve az éhes gyomrok jóllakatásáig. És 
itt egy igen nagy lehetőség előtt állnak : az egész-
séges étkezés becsempészése a mindennapok 
megszokott étrendjébe. Ennek jegyében ajánlom 
a következő recepteket.
Zöldségleves sajtos pirítóssal: 25 dkg karfiol, 2 szál 
zöldhagyma, 2 gerezd zúzott fokhagyma, 2 db sár-
garépa, 1 szál zöldség, 4 szem burgonya, 1db zöld-
paprika, 1db paradicsom, 1 db új zeller, 20 dkg trap-
pista sajt, 12 szelet baquett kenyér, olaj, só, csipet 
bors, 2 db húsleves kocka. A zöldségeket megtisz-
títjuk, karikára, a burgonyát kockára vágjuk, a kar-
fiolt apró rózsákra szedjük. Az olajat felforrósítjuk, a 
zöldségeket átfuttatjuk rajta, majd felöntjük vízzel, a 
fűszerekkel ízesítjük, és puhára főzzük. A kenyérsze-
leteket sütőben zsiradék nélkül világosra pirítjuk, te-
tejüket megszórjuk a sajttal, annyi időre, míg a sajt 
ráolvad visszatoljuk, megszórjuk a pirospaprikával és 
a leves kísérőjeként azonnal, frissen tálaljuk.
Sajtos-paradicsomos karaj: 6 szelet kicsontozott 
karaj, 30 dkg paradicsom, 10 dkg füstölt szalon-
na, 50 dkg újburgonya, petrezselyemzöldje,20 dkg 
szeletelt trappista sajt, őrölt bazsalikom, szurokfű, 
só, csipetnyi bors. A hússzeleteket kissé kiverjük, 
sózzuk, és mindkét oldalán elősütjük. A burgonyát 
körömkefével megtisztítjuk, kissé előfőzzük, felsze-
leteljük. Tűzálló tálat a szalonna szeletekkel kibéle-
lünk, ráterítjük a burgonyakarikákat, erre rakjuk a 
hús szeleteket, a fűszerekkel megszórjuk, ráöntjük a 
hús elősütésénél keletkezett kevéske pecsenyelét, 
befedjük a paradicsomkarikákkal, és előmelegített 
sütőben lassú tűznél addig sütjük, míg a paradi-
csomkarikák pirulni nem kezdenek. Ekkor ráterítjük 
sajtszeleteket és kb. még 5 percre visszatoljuk a sü-
tőbe. Tálalás előtt tetejét meghintjük petrezselyem 
zöldjével, melegen tálaljuk.

Rakott cukkini: 3 közepes cukkini, 6 db paradicsom, 
15 dkg darált trappista sajt, 10 dkg rizs, 25dkg darált 
hús, 2 dl tejföl, 3 gerezd fokhagyma, só, bors, őrölt 
kömény, őrölt paprika. A cukkinik végeit levágjuk /
nem kell meghámozni/ és hosszában vékonyra le-
gyaluljuk, besózzuk és fél órára pihentetjük. A rizst 
kifőzzük, a darált húst lepároljuk, és a fűszerekkel 
ízesítjük, összekeverjük a rizzsel. A lesózott cukkini 
szeleteket papírtörlővel áttörölgetjük. Tűzálló tál 
alját olajjal kikenjük, és úgy terítjük bele a cukkini 
szeleteket, hogy túllógjanak a tálon. Rákarikázunk 
a tetejére egy sor paradicsomot, rátesszük a húsos 
tölteléket, ráterítjük a tejföl felét és rászórjuk a sajt 
felét. Rákarikázzuk a paradicsom maradékát,és 
a lelógó széleket visszahajtjuk a tál közepe felé. 
Előmelegített sütőben közepes lángon sütjük. A 
végén a maradék tejföllel elkeverjük a sajtot és 
ráöntve készre sütjük, kissé megpirítva. Tetejét pet-
rezselyem zöldjével díszíthetjük.
Sárgabaracktorta: 15 dkg margarin, 10 dkg cukor, 1 
teás kanál reszelt citromhéj, 2 tojás, 17 dkg liszt,1/2 
csomag sütőpor, 50 dkg már megtisztított, felezett 
sárgabarack, 1 csomag darabolt pisztácia, tetejére 
3evőkanál baracklekvár. A tésztához a vajat keverő-
gépben habosra keverjük, a cukrot és a citromhéjat 
fokozatosan hozzáadjuk, míg egyenletes masszát 
nem kapunk. A sütőporral összekeverjük a lisztet, és 
fokozatosan hozzáadjuk a cukros margarinos masz-
szához. A tésztát egy kikent tortaformába öntjük, te-
tejét elsimítjuk, a darabos pisztáciát rászórjuk, ezután 
elosztjuk rajta a sárgabarackot. Gázsütőben előme-
legítés nélkül kb. 35 percig sütjük, sütés után a for-
mában hagyjuk kihűlni. A baracklekvárt felhevítjük, 
ezzel a tetejét megkenjük és hagyjuk megszilárdulni.

Kedves nagymamák!
Azért az igazi „nagyis„ ételek, úgymint gombóc, 

barátfüle, palacsinta,lángos se maradjanak ki az 
unokák étlapjáról, hiszen ők ősztől visszatérnek a 
megreformált és egészségesnek titulált menzai 
kosztra. Ennek jegyében kívánok vidám nyarat, jó 
unokázást és nagyon jó étvágyat:

Feketéné Zsuzsa néni

Nagymamáknak a nyári szünetre
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Hogyan tanultam meg főzni?
Köszönöm Novákné Magdika a bizalmat, ezt jól 

kifőzted nekem!
Máté Piroska vagyok, születésem óta Rákóczifalván 

élek.
Nos, forgassuk meg azt a fakanalat, és az idő ke-

rekét is. Hol is kezdődött?Máté Piroska vagyok, egy-
szerű családból származom, édesapám kőműves, 
majd híd- és mélyépítő művezető volt, édesanyám 
háztartásbeli. Két testvérem van egy bátyám és egy 

húgom.Már óvodás korom-
ban is főzőcskét játszottam, 
összeszedtem tücsköt-bo-
garat, és üres konzerves 
dobozokban fadarabbal 
kavargatva főztem. Ahogy 
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cseperedtem, anyukám engem is befogott a kony-
hába. Nem volt kényszer, szívesen segítettem, mert 
érdekelt a dolog.Hol ezt, hol azt csináltam, sok min-
denre megtanított. Örök hála érte.

Pár év múlva, mint oly sok családnak, nekünk is 
volt hagymaföldünk. Amíg a felnőttek kapáltak, 
betakarítottak, a gyerekek otthon maradtak. Egyik 
alkalommal úgy gondoltam, meglepem őket, és fő-
zök csirkepörköltet galuskával.Egy hibája volt csak, 
kevés lett a galuska.

A következő kísérletem lebbencsleves volt.Hát ez 
nem volt azigazi, nagyon is beleszorult a fakanál. 
Ahogy növekedtem, egyre többet beszélgettünk a 
továbbtanulásról. hetedikes koromig ápolónő akar-
tam lenni, végül a konyhát választottam, szakács 
lett belőlem. A sikeres vizsgák után elkezdtem „ven-
déglátózni”. A főzés fortélyaira ott jöttem rá igazán. 
Dolgoztam családi kisvendéglőben és nagy étte-
remben is. A HEMO-ban töltött évek alatt nagyon 
sok rendezvényt lebonyolítottunk, és ez rám dop-
ping hatással volt. Imádtam a pörgést, a hajtást, a 
sok embert. Ez a mai napig is megmaradt. Számos 
kérést kaptam, hogy főzzek nagyobb rendezvénye-
ken. Többek között a Damjanich János Múzeumban 
rendezett etnogasztronómiai napon, az Arany János 

Nyugdíjas Klubban az idősek világnapja alkalmával, 
és a Kertbarát Körben.

Ezek nagyon kedves emlékek számomra, mert na-
gyon sok kedves emberrel ismerkedtem meg. Sokan 
kérdezték, kérdezik tőlem, te milyen jól tudsz főzni? A 
szakács mesterséget megtanultam, de ezt folyama-
tosan bővíteni kell, és jó érzék kell hozzá.

Szívesen próbálok ki új ízeket, ételeket. Előfordul, 
hogy két-három receptből kerekedik egy új étel. 
Ezek az újítások mindig sikeresek szoktak lenni, mert 
a párom tisztára törli a tányért, és nem csak udvari-
asságból. Ízlik neki a főztöm immár tíz éve, különö-
sen, ha valami újdonság van a fazékban.

Végezetül leírom a kedvenc ételünk receptjét.
Sült oldalas forgatott burgonyával, szilvaszósszal.

Hozzávalók: oldalas, só, bors, ételízesítő, vörös-
hagyma, fokhagyma, pici olaj, gyömbér, apró bur-
gonya, szilva.
Elkészítés: A szép nagy darab oldalast beletesszük 
egy zacskóba, szórunk rá sót, borsot, kevés ételízesí-
tőt, karikára vágott hagymát és darabolt fokhagy-
mát, meglocsoljuk egy kevés olajjal

és jól összerázzuk. Betesszük a hűtőbe, hogy egy 
kicsit pácolódjon. 

tepsibe tesszük, öntünk alá egy kis húslevet ( koc-
kából is lehet), majd fólia alatt pároljuk. Miután pu-
hára párolódott, levesszük a fóliát és megpirítjuk.

Az apró burgonyát alaposan megmossuk, héjá-
ban megfőzzük, majd félbe vágjuk és az oldalas zsír-
jában jól átforgatjuk.
Szilvaszósz: 1 kg szilvát kimagozunk és felszelete-
lünk. 4-5 fej szeletelt hagymát kevés olajon meg-
dinsztelünk, rátesszük a szeletelt szilvát, és puhára 
pároljuk. Sózzuk, borsozzuk, gyömbérrel megbo-
londítjuk. (Ínyencek tehetnek bele egy slukk száraz 
vörös bort) Miután megpárolódott,összeturmixoljuk. 
Tálaláskor a burgonyát középre tesszük, köré a sült 
oldalast, majd meglocsoljuk szilva szósszal.Jó ét-
vágyat kívánok hozzá!

Most én is tovább adom a fakanalat Barhács 
Krisztiánnak, mert tudom, hogy szeret és tud is főzni. 
Mellesleg finom kenyeret süt kemencében.

Üdvözlettel Máté Piroska
u.i.: Bárki, bármit főz, két fontos fűszert ne hagyjon 

ki belőle, a szívét és a lelkét, mert ez a garantált siker 
a finom ételekhez.                       Máténé Piroska
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Tisztelt Olvasók! 
Bizonyára hallottak róla, hogy a Rákóczifalva SE 

bajnoki címet szerzett másodosztályban. A követ-
kezőkben a csapat múltjáról, a jelenről, a sikerekről, 
illetve a jövőről kérdezem Ruskó Zsoltot.

Zsolti! Először is engedd meg, hogy gratuláljak a 
szerkesztőség nevében is ehhez a gyönyörű telje-
sítményhez. 

Köszönöm, a csapat nevében is! Üdvözlöm az 
olvasókat!

Ugorjunk kicsit vissza az időben, a 2012/2013-as 
szezon legelejére. Mesélj kicsit az előző év történé-
seiről is! 

2012. januárjában, még az előző szezonban tér-
tem vissza az egyesülethez. Akkoriban borús idők 
jártak az egyesületre. Sajnos egy morálisan szétbom-
lasztott csapattal találkoztam. 

Az egész egyesületben káosz uralkodott, és renge-
teg adósság halmozódott fel. Úgy gondoltam, gon-
doltuk, hogy ez így nem mehet tovább, összefogtunk 
és a rendezésébe fektettük energiánkat. A kemény 
munkának meglett a gyümölcse, és 2012 tavaszára 
normalizálódott a helyzet.

Rendeztük a tartozásokat, el tudtuk kezdeni a fej-
lesztéseket, a karbantartási munkálatokat. Új felsze-
reléseket vásároltunk, lefestettük a sporttelepen a 
lelátót, valamint a korlátokat a csapat színeire, azaz 
kék-pirosra. 

Ezúton szeretném megragadni az alkalmat, és kö-
szönetet mondani a segítőknek, támogatóknak.

Ezek nem jöhettek volna létre ilyen gyorsan nélkü-
lük. Nagy segítséget kapott az egyesület az Önkor-
mányzattól, a Szabados Hús Kft-től, Szabados László-
tól, aki egyesületünk elnökségi tagja is, Dudás Attilá-
tól és több helyi vállalkozótól, akik kisebb-nagyobb 
összegekkel, vagy kétkezi munkával segítették a csa-
patot. Nem feledkezhetünk meg a szurkolókról sem, 
akik társadalmi munkában mindig mellettünk álltak, 
ha segítségre volt szükségünk. Egy-egy mérkőzés 
után pedig vacsorával vártak minket.

Ekkoriban milyen pozícióban volt a csapat? Ezek 
a nehézségek milyen kihatással voltak a játékra?

A csapat már ekkor is a megyei másodosztályban 
volt, de kiesés pozícióban.

A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Sportszövetsé-
gek Szövetsége körében átszervezés történt. Ösz-
szevonták a Jászság-Kunság Szövetséget megyei 
másodosztállyá, és a csapatnak feltételt szabtak. A 
Kunságban játszottunk, és benne kellett lennünk az 
első hétben, hogy bent maradhassunk a bajnokság-
ban. A csapat jól teljesített és hetedikként zártuk a 
bajnokságot.

A nyári szezonban vágtunk bele ebbe a már egy-
csoportos bajnokságba. Az őszi szezonban az első 
helyen végeztünk. Ez nagyon nagy lendületet adott, 
és innentől teljes gőzzel arra fókuszáltunk, hogy ezt 
az eredményt meg kell tartanunk! 

Tavasszal 30meccsből csupán 1 vereségünk 
volt, a többit megnyertük, illetve döntetlennel zár-
tuk, így lettünk bajnokok. Röviden így tudnám ösz-
szegezni ezt a szezont.

Számokban kifejezve, hogy alakult a szezon?
16 csapat volt, így összesen 30 meccset 

játszottunk.A harminc mérkőzés alatt 21 meccset 
megnyertünk, 8 döntetlennel zárult, 1 pedig vere-
séggel. 80 gólt rúgtunk, és 28-at kaptunk. Az összesí-
tésben pedig 71 pontot szereztünk.

A számok is mutatják, hogy végig nagyon jól teljesí-
tett a csapat. Te, mint edző és játékos, ki tudnál emelni 
néhány nevet, akikre különösen büszke vagy?

Ha ki kell emelnem néhány embert, akikkel a 
legelégedettebb voltam az idei szezon alatt, akkor 
mindenképpen meg kell említenem Hadad Rabiet, 
Szoboszlai Imrét, Boda Józsefet, Hadad Hychemet, 
illetve Menyhárt Imrét. Természetesen rajtuk kívül az 
összes játékosra büszke vagyok, hiszen ez az egész 
nem sikerülhetett volna egy jó csapatmunka nélkül.

A csapatmunka, igen… mind tudjuk, hogy min-
den siker kulcsa egy jól működő csapat. Magáról a 
csapatról, összességében mit tudsz elmondani, mit 
szeretnél kiemelni?

A csapat összetételét tekintve, egy ember kivételé-
vel mindenkinek van rákóczifalvi kötődése, tehát vagy 
itt élnek, itt nőttek föl, vagy Rákóczifalván kezdték a 
focista pályafutásukat. Ez a tény is azt erősíti, hogy ez 
a siker teljes mértékben Rákóczifalva dicsősége. A 
korösszetételt tekintve pedig teljesen vegyes,ami szin-
tén jó hatással van a közös munkára. 

Mit tekintesz a legnagyobb dicsőségnek az idei 
szezonban, természetesen a bajnoki cím mellett?

A szezon kiemelkedő eseményei közé sorolnám 
azt, hogy Cibakházát 2 alkalommal is sikerült legyőz-
nünk.

Tehát, őket tekintettétek a legnagyobb ellenfélnek?
Tulajdonképpen igen, végig szorosan egymás 

mellett haladtunk. Végül ők léptek a dobogó má-
sodik fokára.

Említetted, hogy minden meccs után vacsorával 
vártak a szurkolók titeket. A szezon végén volt vala-
milyen nagyobb ünneplés?

Igen. Miután megkaptuk a bajnoki címet, egy év-
záró bankettet szerveztünk, melynek keretein belül a 
labdarugó szövetség képviselője átadta az érmeket 
és a kupát. Méltó zárása volt ez a szezonnak, közösen 
meg tudtuk ünnepelni a munkát, visszaemlékeztünk 
a  legjobb pillanatokra.

Igen, ilyenkor az ember mindig végiggondolja a 
történéseket, átgondolja a múltat, de már ott lebeg 
a jövő, és várja az új kihívásokat.

Így van, ez egy új korszak kezdete, hiszen a jövő-
ben már megyei elsőosztályban játszhatunk. Egy új 
kihívás elé nézünk, de bízom a csapatban, bízom 
magunkban, és tudom, hogy ott is büszkék lehetnek 

A bajnok csapat motorjai
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majd ránk a lakosok, a szurkolók és mindenki a leg-
jobb tudása szerint fog teljesíteni.

Én is biztos vagyok benne. Nem említetted ugyan, 
de kicsit utánanéztem a történéseknek, és megtud-
tam, hogy te lettél a csapatban a gólkirály, hiszen 
összesen 27 gólt rúgtál. Így megragadnám az alkal-
mat, hogy kicsit magadról is kérdezzelek. A te focis 
múltadról, arról, hogy hogy jutottál eddig?

Köszönöm a gratulációt. Ha visszaszámolok… te 
még meg sem voltál, amikor elkezdtem focizni.

1983-1991-ig Rákóczifalván játszottam, majd be-
kerültem a megyei ifjúsági válogatottba.

Többek között Siófok, Diósgyőr, Debrecen és Pécs 
csapatainál is játszottam, majd 2003-banvisszatértem 
Rákóczifalvára. Itt az NB3 bajnokságban játszottam. 
2004 óta utánpótlásedző vagyok. 5 éve sportszervező-
ként tevékenykedem, először az ÁMK foglalkoztatásá-
ban, majd az Önkormányzat vett át. A Megyei Labdaru-
gó Szövetség elnökségi tagja voltam 3 éven keresztül.

Jelenleg a Bozsik-program Martfű körzetének ve-
zetője vagyok. Ez egy utánpótlás-program, melynek 
keretein belül a 7-12 éves korosztálynak szervezek, 
szervezünk tornákat, és keressük a tehetséges fiatalo-
kat, akiket a megyei válogatottba ajánlunk. A mart-
fűi körzethez hat település tartozik. Rákóczifalván 
kívül Tiszasas, Csépa, Kunszentmárton, Martfű és 
Tiszaföldvár fiatal labdarugóinak útját egyengetjük.

Igen, jól számoltál… akkor én még gondolat sem 
voltam. Tehát 30 éves focis múltra tekinthetsz vissza. 
Kívánok Neked legalább még 30 év aktív sportolást, 

a csapataidnak nagyon sok hasonló sikeres szezont!
Köszönöm, és még engedd meg, hogy megem-

lítsem a többi edzőtársam is, akik a feltörekvő ifjú-
sággal foglalkoznak, hiszem, hogy egy napon velük 
is hasonló sikerekről beszélgethetsz. A 7-11 éves kor-
osztállyal én foglalkozom, 16 éves korig Bagi Attila, 
majd 19 éves korig pedig Zakar Pál edzi a rákóczifalvi 
focistákat.

Köszönöm, így tudom, hogy legközelebb kikhez 
kell kopogtatnom. Még egyszer gratulálok, és várom 
a következő szezon sikereit! Hajrá Rákóczifalva!

Kedves olvasók, a fentiekben már említettük Sza-
bados Lászlót, aki az egyesület elnökségi tagja.A 
következőkben őt kérdezem a csapattal kapcso-
latban.

Az első és legkézenfekvőbb kérdésem az, hogy 
miért pont a focit támogatod?

Gyerekkoromban kezdődött az egész. Már akkor 
kijártunk a barátokkal focizni, és ez a szenvedély az-
óta is megmaradt, igaz, amatőr szinten. Nagy öröm-
mel tölt el, hogy Rákóczifalván megvan a lehetőség 
a fiatalok felkarolására, így sokan a kispadról végre 
a pályára kerülhetnek, és bebizonyíthatják, hogy mit 
tudnak. Örülök, hogy immár 6 éve segíthetem a csa-
pat munkáját. Fontosnak tartom, hogy ezen a terüle-
ten is öregbítsék Rákóczifalva hírnevét.

Az idei szezonnal kapcsolatban mire vagy a leg-
büszkébb?

El kell mondanom, hogy 2012 elején a csapat a 
megszűnés szélén állt. A jó csapatnak, az összetar-

tásnak, és az edzőnek köszönhetően sikerült vissza-
térniük a szakadék széléről, ami már egy óriási telje-
sítmény volt. Nem is kell mondanom, hogy az, hogy 
bajnokok lettek, és egy osztállyal sikerült feljebb jut-
niuk, már hab a tortán, és óriási büszkeséggel tölt el. 
Úgy gondolom, hogy sok év alatt ez volt a legsikere-
sebb szezon.

Amit még kiemelnék, azok a Cibakháza elleni 
mérkőzések, hiszen ellenük hazai pályán és idegen-
ben is sikerült nyernünk. 

Mit vársz a következő szezontól?

Valószínűnek tartom, hogy nem lesz ennyi győ-
zelem, hiszen egy magasabb osztályban sokkal 
erősebb mezőnnyel kell szembenéznünk, de biztos 
vagyok benne, hogy nem fogok és a szurkolók sem 
fognak csalódni a csapatban. Bízom abban, hogy a 
szurkolók továbbra is mellettünk állnak majd, hiszen 
nekik is rengeteget köszönhetünk. Minden meccs 
után vacsorával várták a csapatot, délutánokon 
keresztül dolgoztak azért, hogy a focisták egy közös 
vacsorán kipihenhessék, átgondolhassák, megün-
nepelhessék az adott nap eseményeit. Úgy hiszem, 
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Álló sor:
Perei Balázs, Evinich Lajos, Gyüre László, Novothni Béla, Komáromi István, Csabai István
Guggoló sor:
Varczag József, Molnár István, Veres János, Bencsik Tamás, Kovács Imre, Kati György, Nagy Vince
Nincsenek a képen, de a csapat állandó tagjai voltak még: Bagi László, Varczag István, Mészáros Kálmán, 
Dósa Dezső
Edző: Molnár József (Tuskó)

A fotót Barhács Kálmán bocsátotta rendelkezésünkre.

hogy az első osztályban egy erős középcsapatként 
fognak szerepelni. 

A jövőben milyen terveitek vannak fejlesztések 
szempontjából?

Sajnos előre tervezni nem nagyon lehet, a megfe-
lelő források hiányából adódóan. Természetesen a 
pálya csinosítgatása és karbantartása folyamatosan 
zajlik, melynek kapcsán szeretném kiemelni Zakar 
Pált, aki egész nap ott van és felügyeli azt. A forráso-
kat tekintve várjuk a további támogatókat, folyama-
tosan pályázunk, kisebb-nagyobb sikerekkel. Új, fize-
tett játékosokra nincs lehetőségünk, de a jelenlegi 
csapat összetételére nem panaszkodhatunk. Sikerült 
megtalálni azokat az embereket, akik összetartják és 
nem széthúzzák a csapatot, akik a tetteikkel és nem-
csak szavakkal tűnnek ki. 

Ha már a csapat tagjainál tartunk, Zsolttól is meg-
kérdeztem, de a te meglátásodra is kíváncsi vagyok.
Ha ki kellene emelned néhány nevet, akikre a leg-
büszkébb vagy, kik lennének Ők?

Neveket nem tudok, és nem is szeretnék kiemel-
ni. Ahogy az előbb említettem, a megfelelő embe-
rek vannak a csapatban. A korösszetételük nagyon 
vegyes, ami szerintem nagyon ideális. Az idősebb 
játékosok alázattal dolgoznak a fiatalokkal, segítik 
őket, tanácsokkal látják el, hiszen tudják, hogy ők is 
itt kezdték. A fiatalabbak pedig teljes erejükkel azon 
vannak, hogy mégjobbak legyenek, vevők a segít-

ségre, megfogadják a tanácsokat. Egy nagyon erős, 
nagyon jó csapatot látok magam előtt, ha neveket 
kellene mondanom, felsorolnék mindenkit. 

Köszönöm, hogy időt szakítottál rám és válaszoltál 
a kérdéseimre.

Én köszönöm a lehetőséget.
Kedves olvasók, engedjék meg, hogy egy kis sze-

mélyes megjegyzéssel zárjam a riportot. Amikor Ma-
rika néni, a szerkesztő megkért, hogy készítsek egy 
riportot a fociról, bevallom őszintén megijedtem. 
Nagyon távol állt tőlem a foci. Nem sok embertől 
állhat távolabb, mint tőlem. Törtem a fejem, hogy 
mégis mit kérdezzek, mégis, hogy álljak Zsolti és Laci 
elé, hogy ne tűnjön fel ez a hiányosságom. Termé-
szetesen, Zsoltinak feltűnt, de segített. Elmagyarázta 
ennek az egésznek a lényegét, érthetően elmondta, 
hogy hogyan jutott el eddig a csapat, és láttam raj-
ta, hogy mennyire szereti azt, amit csinál. Átjött, hogy 
mennyi munka van a teljesítményük mögött. Aztán 
Lacival beszélgettem, és rajta is láttam, mennyit je-
lent neki ez a csapat, ez a bajnoki cím. Bevallom 
őszintén elterveztem, hogy el fogok látogatni egy 
meccsre és szurkolni fogok nekik. Gondoljanak bele, 
mennyi munka, verejték van a bajnoki cím mögött, 
és ők azért (is) dolgoznak, hogy városunk hírnevét 
öregbítsék. Köszönjük ezt meg nekik, álljuk mögéjük! 
Hajrá Rákóczifalva!

Kövér Nikolett
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Szeretteink elvesztése a legszomorúbb pillanat életünkben. A gyászban meg-
törve esendőek vagyunk, a temetés a végső búcsú, melyek ügyintézését el 
kell kezdeni, és ebben nyújtunk Önöknek segítséget. Elkötelezett kollégáink a 
temetés teljes körű ügyintézésében segítséget nyújtanak, levéve a terhet a 
hozzátartozók válláról.
Forduljon hozzánk bizalommal a méltó búcsú megszervezésében!

Ügyfélszolgálati iroda:
5085 Rákóczifalva, Szabadság tér 2.
Ügyintéző: Karkus Csilla +36-30/622-70-85 (időpont egyeztetés)
Temetővezető: Magyar Lajos +36-30/499-44-90
Nyitva tartás: hétfőtől-péntekig 8-16 óráig
Ügyeleti telefonszám (éjjel-nappal): +36-20/474-49-30 és +36-20/474-49-29

Tisztelt Lakos!

Ön Rákóczifalva Város Önkormányzata 
és a Pietas Kft. 
segítő jellegű tájékoztatását olvassa.

2011. május óta a temető üzemeltetését 
a Pietas Kft. végzi. 

Lakossági bejelentések is alátámasztják, hogy a temető tisz-
tább, gondozottabb, illetve a temetések kegyeletteljesebbek 
lettek. Kartonrendszert alakítottunk ki a sírhelyek pontosabb, 
gyorsabb beazonosítása végett, és folyamatban van a szá-
mítógépes nyilvántartás kiépítése is.
Ügyfeleink visszajelzése alapján sokan nem tudják, hogy irodánkat a Szabadság tér 
2. szám alatti (volt polgárőrség, rendőrség) épületében találják.

Nagyon fontos, hogy sírhely és temetési időpontok kiadására kizárólag a 
Pietas Kft. jogosult, ezért kérjük a tisztelt hozzátartozókat, hogy időt, fáradsá-
got és bosszúságot megtakarítva, először irodánkat keressék fel.

Szolgáltatásaink:
• Temetési időpontok kiadása
• Meglévő sírhely azonosítása, meghosszabbítása
• Új sírhely magváltása
• Temetés felvétele, lebonyolítása
• Kegyeleti kellékek forgalmazása
• Elhunytszállítás
• Anyakönyveztetés, hiányzó okmányok, szükséges 

engedélyek beszerzése
• Gyászhirdetés felvétele, megjelentetése
• Exhumálás
• Sírkőbontás, visszaállítás, sírkőtisztítás és felújítás, 

betűvésés, sírgondozás
• Koszorúk, sírcsokrok megrendelése 
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 K Ö S Z Ö N E T !

Családom minden tagja nevében szeretném köszönetemet kifejezni azoknak a barátoknak, 
szomszédoknak, ismerősöknek, akik szeretett férjem és édesapánk

 Surinya József 
temetésén részt vettek, fájdalmunkban osztoztak. 

Mindazoknak, akik gondolatban velünk voltak.
Surinyáné Eszes Judit  és családja
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Macimúzeumi hírek
Először utazott el és látható vándorkiállításon az Erzsé-
bet királyné koronázási ruhájának kicsinyített változatát 
viselő Sissi mackó. A gyönyörű ruhaalkotás a gödöllői 
D’Elia Szalonban készült a Macimúzeum számára. Az 
érdeklődők a Szolnoki Főiskola főépületének galériáján 
június 30-ig tekinthették meg a „Királynőt”, több mack-
ótársa társaságában. Alighogy befejeződött a macikiál-
lítás, máris új anyagot mutathatnak be a Campus 
galériáján. Ez a kiállítás a csomagolásról szól. A közel 100 
éves pléhdobozok ízelítőt adnak a szeptemberben nyíló 
nagy csomagolástechnikai tárlatból.
Oláh Béla ajándéka, a Rákóczifalva 1884-es eredeti 
viaszpecsétje már a Macimúzeumban látható a Rákóczi 
kastély 1720-ban Velencében készült misekönyve mel-
lett. Továbbra is várják a Rákóczifalvával kapcsolatos 
relikviákat, hogy a múzeumba érkező vendégeknek 
bemutathassák városunk történetét.
Elkészült a rákóczifalvi 100 éves Madonna a kis Jézussal.
Tirolban már 500 éve ebben a stílusban faragják a Ma-
donnákat, amely akkoriban a szépségideál volt.
A rákóczifalvi Bocs D’Art Galériában2013. július 12-én 
került sor a 68-69. kiállításra, amelynek egyik témája 
„Jean Béliveau a világvándor” – aki Rákóczifalván 
lépte át a 40000. kilométerét – relikviáinak bemutatása. 
Ugyanekkor nyílt meg a „Városi fények” sorozaton belül 
Berényi Sándor késes iparművész és Berényiné Szabó Ka-
talin festőműves kiállítása. Az első kiállítás 2014. decem-
ber 31-ig, a második 2013. szeptember 13-igtekinthető 
meg. 
A Maci Laci Büfé után a Fehér Kft. is saját költségén 
készítette el a Macimúzeum és a Madárpark reklámtá-
bláját és biztosították hozzá a felületet. A múzeum 
munkatársai bíznak abban, hogy egyre több helyi válla-
lkozó is felismeri a turizmusban rejlő lehetőségeket, hiszen 
a Macimúzeumba már az elmúlt 7 év alatt több mint 
34.000 vendég látogatott el.
A világjátékokra készülő szumós különítményből az 
utóbbi időben Makai Erika és Kálló Gyöngyi is kisebb 
karsérüléssel bajlódott, de mostanra mindketten le-
küzdötték a nehézséget. Közben kiderült, hogy Erikát és 
Gyöngyit két világjáró maci is elkíséri Kolumbiába, a nem 
olimpiai sportágak világversenyére.

Éden Madárpark
Egy indiai királymókus fiú érkezett a napokban Erdélyből 
Kiss Edit mókustenyésztő ajándékaként. A közeljövőben 
megérkezik Németországból a menyasszonya is. A gy-
erekek nagy kedvence az Éden Madárparkban várja a 
látogatókat.

Forrás: Macimúzeumi hírek
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